
Mr. JEIVXER. Would you please tell me what you said to him? 
Mr. OSRALD. That to the best of my recollection, that this duplex was located 

across the street from the side of hlontgomery Ward located on West 7th Street 
in Fort Worth, Tex., approximately three or four blocks from West 7th Street. 

Mr. MCKE~ZZIE. hlr. Chairman, you have greatly inconvenienced yourself this 
evening and accommodated both myself and hlr. Oswald for which we thank you. 

However, it is now 16 or 17 minutes of 8 o’clock in the evening, and Mr. 
Oswald has been testifying here for, to the best way I can- 

Mr. DULLES. It will be 12 hours pretty soon, 11 hours. 
hlr. hICKENZIE. Approximately 11 hours and by the same token Mr. .Jenner 

has been questioning him for a like period of time, with the exception of the 
few questions you have asked and the few questions I have asked, and I submit 
maybe we should start again in the morning. 

And I likewise say that he is perfectly willing to go forward but I do know 
that you have plans and if we can mee- 

Mr. DULLES. We will have to do it tomorrow. 
Mr. MCKENZIE. We can be here at 8 :30, if it will suit the Commission’s- 
(Discussion off the record.) 
Mr. DULLES. 9:30 tomorrow morning. 
And we will adjourn at 11 o’clock, come hell or high water. 
(Whereupon, at 7 :45 p.m., the President’s Commission recessed.) 

Saturday, February 22, 1964 

TESTIMONY OF ROBERT EDWARD LEE OSWALD RESUMED 

The President’s Commission met at 10 a.m. on February 22, 1964, at 200 Mary- 
land Avenue NE., Washington, D.C. 

Present was Allen W. Dulles, member. 
Also present were Albert Jenner, assistant counsel; and William McKenzie, 

attorney for Robert Edward Lee Oswald. 

Mr. DULLEB. The Commission will come to order. 
We will continue the hearing of Mr. Robert Oswald. 
Mr. JENNER. Thank you, sir. 
Have you now recited for us all of the occasions on which any agent of the 

FBI called or visited with you prior to November 22, X%3? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I have. 
Mr. DULLES. And your answer would include any other Government investi- 

gatory bodies, would it? I mean you didn’t have the Secret Service at this 
time? 

Mr. MCKENZIE. In answer to your question, Mr. Jenner, and to Mr. Dulles’ 
further question, Robert has told me there was one other agency that he does 
recall at this time. 

Mr. JENNER. Why don’t we have him recite it, and then see if it is pertinent. 
Or, may I suggest, Mr. Chairman, we might go off the record and see what 

it was. 
Mr. MCKENZIE. It was Immigration and Naturalization. 
Mr. JENNEB. Fix the date, please. 
Excuse me. 
There was one other Government agency that interviewed you? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNEX Would you give the time, please? 
Mr. OSWALD. To the best of my recollection, this was approximately January 

or February of 1962, at my residence in Fort Worth, Tex., approximately 7 
o’clock or 7 :30 p.m. The gentleman had called my home from Dallas, Tex. 
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Mr. JENNER. Had he called you? 
Mr. OswALn. No, sir; he had called my home. and my wife had talked to him, 

and he asked if it w.as satisfactory if he came over to ask us some questions and 
some background information in regard to Lee Harvey Oswald. 

Mr. JENXER. \Vas this a week day or a Sunday? 
Mr. OSWALD. This was a week day, sir. 
hIy wife-- 
Mr. JENNEE. How did you become informed of this? 
Mr. Oswan. hly wife called me at my office, sir. And she advised the gentle- 

man on the phone unless I said to the contrary it was certainly satisfactory for 
him to come that night, which he did, at approximately 7 or ‘7 :30 p.m. 

Mr. JENNER. And you were there? 
hlr. OSWALD. Yes, sir; I was there, and my wife was present. 
Mr. JENNER. Did he give you his name, and do you recall what the name was? 
Mr. OWVALD. Yes, sir; I am sure he did give his name, but I do not recall 

what his name was. 
It was a rather brief meeting and conversation that we had, and it was with 

regards to the possibility or inquiry into the possibility of having Lee’s wife, 
Mrs. Marina N. Oswald, brought to this country, with Lee Harvey Oswald. 

hfr. JENNER. As best as you can, would you reconstruct the conversation? 
Mr. OSWALD. This gentleman did take notes or perhaps he did hare a form 

outlining various questions that he needed answers to. I do not recall any 
specific questions. However, I did state to him, after three or four questions, 
in regards to Lee Harvey Oswald being in the Soviet rnion, and quite surprised, 
I do recall, myself that he was not aware of the reasons why-r the reported 
reasons why Lee had gone to the Soviet Union. 

And I suggested to the gentleman at that time that he perhaps contact the 
FBI and I specifically mentioned Mr. Fain by name-he said he was acquainted 
with Mr. Fain of the FBI Bureau, and that he would get the background infor- 
mation from Mr. Fain in regards to Lee Harvey Oswald. 

I believe, sir, to the best of my remembrance that he stated at that time he 
was not aware of the situation, and he thought this was just an “ordinary” case 
of bringing an immigrant in from the Soviet Union to the United States. 

Mr. JENNER. And when he said that, what person did you have in mind? 
Mr. OSWALD. Marina N. Oswald. 
Mr. JENNER. That is the person to whom you thought he was referring, was 

Marina? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. DULLEG. And this was after, as I recall, your correspondence showed 

that they were planning to come back, was it not? 
Mr. OSWALD. That is correct, sir. 
Mr. JENNER. Could you give us a little more of your recollection as to the 

thrust of his inquiries, the subject matter of his inquiries? 
Mr. OSWALD. I believe, sir, the best of my recollection on that would be 

directed to us at that time about Marina N. Oswald. 
Mr. JENNEB. Of what natur+her age? 
Mr. OSWALD. I do not recall any specific questions, sir. 
Mr. DULLES. Did they inquire about the marriage? That would be one 

of the things they would inquire about. Because it would be the marriage 
to an American that would give her the preference. I was wondering if that 
might have been the subject of the inquiry-whether you had evidence that 
she was married to your brother. 

Mr. OSWALD. No, sir; I do not recall that specific question, but perhaps this 
ground was covered. It was just a general background on Marina N. Oswald. 

Mr. JENNER. But it did relate to Marina N. Oswald? You recall that much? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; it did. 
Mr. JENNER. And the questions were directed toward her and about her 

specifically? 
Mr. OSWALD. More so than Lee Harvey Oswald. Some questions were 

addressed to me by the gentleman in relation to my brother, Lee Harvey Oswald. 
Mr. JENNER. And the inquiries of the agent-he inquired of you as to whether 

you were the brother of Lee Harvey Oswald, did he? 
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Mr. OSWALD. I am sure he did, sir. 
Mr. JENNER. I am just trying to reconstruct the scene for you. 
Mr. OSWALD. Yes, sir. 
Mr. JENNER. And whether your brother Lee Harvey Oswald was then in 

Russia, and had been in Russia? 
Mr. OSWALD. Yes, sir. 
Mr. JENNER. Whether he was married, and married to Marina ? 
Mr. OSWUD. Yes, sir. 
Mr. JENNER. And was he familiar with Marina’s name? 
Mr. OSWALD. Yes, sir ; he was. 
I might further add, sir, if I may, that the gentleman advised me he assumed 

that Lee was employed by the Government in some capacity in Russia, and 
not having any background or apparent background of Lee’s reported reasons 
for going to Russia. 

Mr. JENNER. And did you make any response to that, when his conversation 
was such as to indicate that he was not fully advised of the circumstances 
under which your brother had entered and remained in Russia? 

Mr. OSWALD. Yes, sir; I did-to the extent as I have already testified. 
I believe perhaps at this point, if not this exact point, I referred him to the 

FBI Bureau and Mr. Fain. 
Mr. JENNER. Did he ask you--did he inquire whether you had received corre- 

spondence from your brother, or the extent to which you had been in touch with 
each other? 

Mr. OSWALD. Not that I recall, sir. 
Mr. JENNER. These are horribly leading questions-but I take it then his 

inquiries were largely directed toward, as a representative of the Immigration 
and Naturalization Service, obtaining information as to Marina, whom he under- 
stood to be the wife of your brother, who, in turn, was about to return to the 
United States with Marina, then a citizen of Russia? 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. How long did this interview last? 
Mr. OSWALD. Approximately 30 minutes, sir. 
Mr. JENNEE. And your mind’s eye is that he had a form, or he had some set 

questions which he was asking from a sheet of paper? 
Mr. OSWALD. Yes, sir: I do. 
Mr. JENNEB. Rather than the typical FBI or Secret Service inquiry, in which 

the questions range, as mine have, for example, largely dependent upon what 
your answers to the previous questions were? 

Mr. OSWALD. That is correct, sir. 
I believe the gentleman did have some type of set form as to questions he 

was referring to when he spoke to me. 
Mr. JENNER. Did he go into your family background, your own age, your 

occupation, and that sort of thing? 
Mr. OSWALD. I believe, sir ; he just went into my background, as to the extent 

of my relation to Lee Harvey and Marina N. Oswald at that particular time. 
Mr. JENNER. Would you describe this gentleman, please--his physical appear- 

ance? 
Mr. MCKENZIE. If you recall. 
Mr. JENNEB. Yes, of course. 
Mr. OSWALD. To the best of my remembrance, I would describe this man to be 

average build, rather short, approximately 5-foot 9 or 5-foot 10, perhaps in 
his middle forties or early fifties. I do recall, sir; if I might further add, as 
the gentleman was leaving the house that night, I requested of him if it was 
possible for him to notify me when and if Marina’s visa would be accepted 
or not, and he replied to me at that time that he could not do that. And I 
replied back to him that I guess I would know about it from the extent that 
if she arrived over here, it was approved. 

Mr. JENNJZB. Have you now exhausted your recollection of this particular 
incident? 

Mr. OSWALD. Yes, sir; I have. 
Mr. DULLES. Could I ask a question there? 
Do you recall that at any time the State Department was in touch with you 
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over this general period-that is, the period of your brother’s stay in the 
Soviet Union, or his prospective return here? 

Mr. OSWALD. No, sir; at no time was I aware of any member of the State 
Department being in contact with me. 

And I might further add that at this particular time, after the Immigration 
and Naturalization agent was there, including my prior testimony as to the 
contacts with the FBI Bureau, these were the only times prior to his arrival I 
was in contact with any Government agency. 

hlr. JENNEB. Any agency of the Government of the United States? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; that is correct. 
Mr. JENNER. Now, were you consciously in contact during any of that period 

up to November 22, 1963, with any agent or agency of any other government? 
Mr. OSWALD. No, sir; I was not. 
And I might further add that no one else other than perhaps my close friends 

inquired as to my contact with Lee Harvey Oswald during that period. 
Mr. JENNER. All right. 
You have related to us an incident of your brother being interviewed by the 

FBI, and he reporting back to you either that evening or that same day of 
that interview. That is the one in which your brother reported to you that 
inquiry had been made of him as to whether he was an agent of any agency of 
the United States, and you responded-I have forgotten now just how you 
phrased it. 

hIr. OSWALD. “Well, don’t you know, sir?” 
Mr. JENNER. Now, in addition to that particular occasion. were there any 

instances in which you were directly advised or advised by your brother or by 
Mrs. Vada Oswald of any other interviews by any agent of the United States 
Government with your brother, after his return from Russia? 

Mr. OSWALLI. I believe, sir, to the best of my remembrance on that question, 
that I was advised by Lee Harvey Oswald, after he and his wife took up resi- 
dence on hlercedes Street in Fort Worth, that the FBI had contacted him and 
held an interview with Lee Harvey Oswald in their car in front of their apart- 
ment on Mercedes Street. 

hIr. JEXVNER. When you say in their car, you mean the automobile of the 
agents? 

Mr. OSWALD. That is correct, sir. 
Mr. JENNER. And was that approximately the middle of October-I mean the 

middle of August? 
hfr. OSWALD. Yes, sir: it would have been approximately the middle of 

August 1962. 
Mr. JENNER. Your brother reported that to you, did he? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; he did. 
Mr. JENNER. Is that the first information you had about it--that is, did it 

come through your brother initially to you? 
Mr. OSWALD. No, sir; I had indication from Mr. Fain, when he called me at 

my office, inquiring as to where Lee was residing at that time, that they did 
want to speak to him. 

h!Ir. JENNER. I see. 
And I take it, then, that Mr. Fain had called you at your office, as you testified 

yesterday, shortly before this interview took place with your brother. 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. Did you inquire of your brother about it, or did he volunteer it? 
Mr. OSWALD. He volunteered the information, sir. 
hIr. JENNER. I have forgotten now. 
Have I had you recite what your brother said to you about it? 
Mr. OSWALD. No, sir : you have not. 
Mr. JENNER. Would you please state that-and who was present when your 

brother related this to you? 
Mr. OSWALD. To the best of my remembrance of that occasion, sir, it was in 

the presence of my brother, myself, and his wife, Marina N. Oswald. 
Mr. JENNER. In their home, or your home? 
Mr. OSWALD. In their home, on Jlercrdes Street--either the afternoon or 

the following day of the interview. And he just simply stated to me, sir, that 
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the FBI had been by and had held an interview with him in their car in the 
front of their residence on Mercedes Street. 

Mr. JENNEB. Did he tell you anything about the thrust of the interview, any- 
thing that had been said, what the inquiries were of him? 

Mr. OSWUD. No, sir ; I do not recall any. 
Mr. JENNEB. Your recollection now serves you only to say that he did report 

to you that FBI agents had interviewed him in their automobile, in front of or 
near their apartment on Mercedes Street-2703 Jlerredes Street-is that correct? 

Mr. OSWALD. I do not recall the number of the house, sir. I do recall it was 
at the Mercedes Street address, and I hare exhausted my recollection of that 
particular occasion. 

Mr. JENNEB. Do you recall what you said or what others said-that is, others 
in addition to your brother-on that particular occasion, when he recited the 
event? 

Mr. 0s~~. No, sir; I do not recall any further comment about that particular 
event at that time. 

Mr. DULLES. There is one question I would like to ask at this point. 
This is slightly on a different subject. 
Mrs. Marina Oswald, as I recall-and I don’t know whether you were pres- 

ent, Mr. Jenner, when she gave this testimony or not. 
Mr. JENNEB. I think not. 
Mr. DULLES. She stated that in the later period she had the impression 

that your brother was trying to break off a little with, I might call it, the 
Russian group in Fort Worth that he had had a good many contacts with. That 
is when they called, he did not seem to welcome their coming, and they slowly 
stopped coming. I think this was to the house on Mercedes Street. 

Do you have any recollection of that? Did you know about that? Did Marina 
speak to you about that? Or did your brother speak to ydu about that? 

Mr. JENNEB. Or did you have any impressions about it? 
Mr. OBWALD. Yes, sir; I do have impressions about that-at that particular 

time when they were residing in Fort Worth. 
If I may, sir- 
Mr. DULLES. It was Fort Worth when this took place? 
Mr. OSWALD. Yes, sir. 
Mr. DULLEB. Mercedes Street is in Fort Worth? 
Mr. OSWAL.D. Yes, sir. 
Mr. JENNEB. Would you sort of start at the beginning, and give us what im- 

pressions you had, as to how this impressed you, as an incident? 
Mr. OSWALD. All right, sir. 
During the period that they resided at the Mercedes Street address, I was 

of the opinion-and I was present on one occasion at the Mercedes Street 
address- 

Mr. JENNER. Could you fix the time? 
Mr. OSWALD. This would be approximately the latter part of August 1962, sir. 
Mr. JENNER. It would be subsequent to this interview by the FBI agents with 

your brother in the automobile near their home? 
Mr. OSWALD. To the best of my recollection, I would say that would be so, sir. 
Mr. JENNEB. All right. 
Mr. OSWALD. That Mr. Paul Gregory had retained Marina in the capacity 

of teaching him the Russian language, and he in return was paying her a certain 

amount per hour for this instruction. 
Mr. JENNEB. And how did you come by that information? 

Mr. OSWALK On the night that I was present at the home or apartment ou 

Mercedes Street, I was informed- 
Mr. JENNEB. By whom? 

Mr. OSWALD. By Lee Harvey Oswald-that Mr. Paul Gregory was due to 

arrive at any moment, to take him and Marina driving around Fort Worth, 

Tex. During this period Marina and Jlr. Paul Gregory would converse in the 
R’ussian language, and that she would be paid by the hour for her time, and 
for the instruction. 

Mr. JENNER. Who was present on this occasion when your brother told you 

that, in addition to yourself and your brother? 
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Mr. OSWALD. Marina N. Oswald. 

Mr. JENNER. And your brother spoke in English, did he? 

Mr. OSWALD. That is correct, sir. 

Mr. JENNER. To the best of your knowledge and present recollection, did 

Marina understand what he was relating to you? Did he make it apparent to 

her? 

Mr. OSWALD. I believe, sir, to the best of my recollection that generally she 

was apparent to what he was saying to me. I do feel like she certainly recog- 

nized the name of Mr. Paul Gregory and was able more or less to fill in the 

conversation to the extent that she understood that Mr. Gregory was due to 

arrive, and that they were to converse in the Russian language for his benefit. 

And it was my understanding at this time, either implied or stated to me, by 

Lee Harvey Oswald, that this was not the first occasion that this had occurred. 

Mr. JENNER. I see. 

hir. MCKENZIE. hIr. Dulles, if I may interrupt at this time-you have brought 

here with ydu this morning a copy of the New York Times which you have 

very kindly allowed me to look at and read. 

On page 22 of the New York Times, Saturday edition, February 22, 1964, there 

is an article there--- 

Mr. DULLES. I may add I have not read the paper yet. 

hlr. MCKENZIE. There is an article here by hir. Anthony Lewis, correspondent 

for the Sew York Times, dateline Washington, February 21, which I would like 

to put into the record. 

Now, the reason I would like to put it into the record- 

hlr. J$NR.ER. Mr. McKenzie, would it suit your convenience if we finished 

this incident, and then you put this matter into the record, or is it pertinent 

to this particular point? 
hfr. MCKENZIE. It is not pertinent to this line of inquiry, Mr. .Tenner. But 

with the Chairman’s permission, I would like to insert it into the record, or 

make a statement into the record at this time. 

Mr. DULLES. It is all right-go ahead. 

hlr. hIcKENzIE. It is apparent to me, from a reading of this article, that 

someone other than Robert Oswald or myself has made a statement to the press. 

We have consistently stated to the press that Mr. Oswald was under oath 

before this Commission, and that being under oath before this Commission he 

was in no position, or that it would not be an appropriate time for any statement 

to be given to the press. 

And yet in this article, Mr. Lewis has given some direct quotes, or what 

appear to be direct quotes, of Mr. Oswald’s testimony before this Commission. 

Mr. DULLES. I wonder if it would be agreeable to you, if we go off the record 

at this point. 

Mr. McKExzIE. If I may still be on the record for one more second, please, sir- 

I would like to further and say that some of the text of this article gives testi- 

mony in the same light, and nearly in the same manner in which Robert Oswald 

has testified. 

Now, if there is a leak to the press, or if anyone on the Commission or its staff 

are giving articles to the press, then I want to know as soon as possible, because 

if that is so we will go down and have a press interview, and I just don’t think it 

is fair to the witness, nor do I think it. is fair to the Commission. 

And if you feel that I am right in my statement here, then I would like 

to have this article inserted in the record. 

Now, if you would like to go off the record, that is fine with me, sir. 

Mr. DULLES. Just for a moment. 

(Discussion off the record.) 

Mr. DUL.LES. Back on the record. 

Mr. MCKENZIE. hlr. Dulles, off the record we have discussed the New York 

Times article, and I have stated to you-the New York Times article referred 

to as the one by Anthony Lewis, of February 22, 1964. 

Mr. DULLES. I think it is of February 21, but reported in the Times on Feb- 

ruary 22. 

Mr. MCKENZIE. That is correct. 

I have stated to you that at no time to my knowledge has Robert Oswald 
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given any statements to the press as set forth in this article, particularly his tes- 
timony to the Commission. 

And, further, that both Robert Oswald and his counsel have stated to the 
press that while Mr. Oswald was under oath to the Commission, and subject 
to recall by the Commission, that he would not issue any press statements, 
because I have likened it to a grand jury investigation, ‘and I have stated this 
to the press. 

And I did not deem it appropriate at any time for him to make any statements 
to the press of his testimony before this Commission. 

And yet there are1 find in this article by Mr. Lewis, dateline February 21, 
certain excerpts from his testimony before the Commission-and it can come 
from only one place, and t.hat is from someone on the Commission’s staff. 

Mr. DKJLI.ES. Well, I may wish to make an exception to that-having been in 
Washington a long time, and knowing that things have a way of leaking, and 
many ways of leaking. 

Mr. MCKENZIE. Well, sir, I will state to you-maybe my statement is too 
strong. 

But I will state to you, sir, that at no time has Mr. Oswald or myself made 
any statements giving testimony to the press which has previously been given 
to the Commission. 

Mr. DULLES. I am very glad to hear that statement. 
Mr. MCKENZIE. And, further- 
Mr. JENNER. I have every confidence in that. As a matter of fact, I have 

been with both of you most of the time. 
Mr. MCKENZIE. And, further, if it has been given to the press by someone 

other than the people in this room, and I feel confident it was not given to the 
press by anyone-because I have either been with you, Mr. Dulles, or Mr. Jenner. 
But I feel that the Commission should investigate this to see if there is a 
leak, and, if so, I feel that it is reprehensible. 

Mr. DULLES. I will present your statement to the Chief Justice. 
Do you wish to identify the statements to which you take exception? 
Mr. MCKENZIE. I will identify it this way. 
Let me just identify it this way: “His brother told the Commission that Lee 

seemed changed when he returned to the United States. He had lost a lot 
of hair, which Robert said was unusual for their family, and he appeared to 
be under a strain.” 

“Robert testified that the last time he saw Lee before the assassination was 
at Thanksgiving in 1962.” 

Now, I offer that, sir, for the record from the standpoint that that is testimony 
given to the Commission and quoted in this article. 

There are other items or matters in the article which Mr. Lewis could have 
received from public records, or from newspaper morgues, or newspaper records. 
However, the two quotes that I have given from this article are direct testimony 
from the Commission, from the Commission’s records. 

Mr. JENNER. I think in fairness, Mr. McKenzie, they are with respect to 
subject matter. I don’t think they are direct quotes of the witness’ testimony. 

Mr. MCKENZIE. But you will agree with me, won’t you, Mr. Jenner, that they 
are in respect to subject matter, matters testified to before the Commission by 
Robert Oswald? 

Mr. JENNER. The subject matter of the hair, yes. I recall specifically asking 
Mr. Oswald about that yesterday. We had not inquired of the witness about 
that prior to that time. 

Mr. MCKENZIE. I might further add, sir, that I am familiar with the state- 
ments made to the press by you, Mr. Dulles. 

Mr. DULLES. I think you heard both of them that I made yesterday before 
the morning, afternoon and evening sessions. 

Mr. MCKENZIE. Yes, sir; I did. And I would be remiss if I did not add that 
I know that you-when you have made statements to the press, you have been 
most fair, both to the press, to the Commission, and also the witness. 

And I am in full accord with the statements that have been made to the 
press by yourself, by Mr. Rankin, and by the Chief Justice. 

I might also add, Mr. Dulles, if I may, sir, that the only reason I bring this 
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up is that I do feel that Mr. Robert Oswald is under strict-the strictest of 
oaths to give his testimony only to the Commission, in the interests of finding out 

the truth, and that he has not given any statements to the press nor have I. 

Mr. DULLES. On that latter point, I would say that I appreciate and respect 

the position that ~011 have taken in this respect, that in the case of previous 

witnesses, the (‘ommission itself has no authority to, as I understand it, and 

has not attempted to “muzzle” witnesses that have appeared before it as to what 

they themselves may say after the hearings. 

The Chief Justice has enjoined them during the hearings not to discuss the 

proceedings. 

Am I correct, Mr. Jenner? 

Mr. JENNER. That is my understanding. 

Mr. MCKENZIE. And that is exactly the position we are taking, sir. And that 

is exactly the position that we have taken, and will continue to take at all times 

while he is under oath to the Commission, and until such time as he is released 

from that oath. 

Mr. DUUES. Well, I will see that your statement is brought specifically to the 

attention of the Chief Justice and Mr. Rankin. 

Mr. MCKENZIE. Thank you, sir. 

Mr. DULLES. Shall we proceed, Mr. Jenner? 

Mr. JERNER. Yes, thank you, sir. 

When the discussion of the Times article arose, you were in the process, Mr. 

Oswald, of relating to us an incident of one evening in the home of your brother, 

in which-with respect to which Paul Gregory, the son of Peter Gregory, was 

expected to arrive at your brother’s home and then to drive about the city of 

Fort Worth with Marina, she talking to him in Russian and he likewise in 

Russian, as part of a course of instruction in conversational Russian between 

Marina and Paul Gregory, who was seeking to improve his command of the 

Russian language. And you had reached the point at which you related a con- 

versation with you in the presence of Marina, which you thought she understood 

and she took sufficient part in to lead you to believe she did understand it. 

Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. JESSER. Does that refresh your recollection as to where we were? 

Mr. OSWAI.D. Yes. sir; it does. 

Mr. DULLES. And I would like to add, as I understand it, it was indicated to 

you by your brother that this was to be on a financial basis-that is, she was in 
effect giving Russian lessons to Paul Gregory, and would be paid for it. 

Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. JENXER. Was any amount of money mentioned? It was by the hour, I 

think you said. 
Mr. OSWALD. Yes, sir; a figure was mentioned. However, I do not recall the 

exact figure. I could perhaps to the best of my ability and remembrance of the 

occasion place the figure at over $3 an hour. 

I do not recall any further conversation that I had with Marina and Lee 

Oswald on that occasion. 

I did leave their residence before the reported time that Mr. Gregory was due 

to arrive. 

Mr. JENNER. Did anything occur that evening, in the course of that interchange 

and conversation, that had a bearing upon, or led you to believe or have the 

impression, that your brother Lee was seeking to break off or lessen relations on 

his part and Marina’s part with their Russian friends? 

Mr. OSWALD. R’o, sir; there was not. 

Mr. JENNER. All right, proceed. 

Mr. DULLES. Could I ask one question there? 

Did your brother indicate whether these lessons were being given in his and 

Marina’s home, or whether they were to be given at the Gregory home? 

Mr. OSWALD. Xo, sir. It was implied if not stated to me at that time that 

the lesson was to be given going around Fort Worth, Tex. 

Mr. JENNER. This particular occasion? 

Mr. OSWALD. Yes, sir. 

Mr. JESSER. Did you get any impression, Mr. Oswald, as to the course of pro- 

cedure in that respect for any future occasions, or those that had occurred in 
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the past, because I believe you indicated that your impression was that this was 
not arising for the first time that evening. 

Mr. OSWALD. No, sir ; I do not recall anything being stated at that time or any 
other time where these lessons were to be given other than my impression’ of 
that one night that it was to be given as they drove around Fort Worth, Tex. 

Mr. .JESNER. Am I correct in my impression of your testimony that your im- 
pression in turn was that this relationship had existed at least somewhat. before 
this occasion? 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JERKER. Then would you proceed to the next circumstance or event which 

led you eventually to the conclusion or impression that your brother was seeking 
to lessen the relations between themselves, he and Marina, and their Russian 
friends? 

Mr. OSWALD. To the contrary, sir, that was the only time that I recall that any 
people of Russian descent or interested in the Russian language was mentioned in 
my presence, and I base my opinion on that particular incident that they were 
not at the time seeking to lessen their relationship within this group of people 
when they did reside at the Mercedes Street address in Fort Worth, Tex. 

Mr. JENNEB. I see. 
I had been under the impression, Mr. Oswald, from your first immediate re 

sponse to Mr. Dulles’ question on this subject, that you had stated or at least 
indicated-I had that impression-that you had noted somewhere along a point 
of time while they were on Mercedes Street, some effort on the part of your 
brother to lessen the intensity at least of the degree of intercourse between 
themselves, that is he and Marina, and their friends of Russian derivation. Am I 
correct in that? 

Mr. OSWALD. I believe you are incorrect in that, sir. I believe I stated t0 Mr. 
Dulles that to the contrary at that particular time they were not attempting 
to lessen their relations with this group of persons. And I cited the incident 
of that night as they awaited on the arrival of Mr. Paul Gregory as an example 
that they were still in contact at least with that member of Mr. Gregory’s family, 
if not Mr. Gregory. 

Mr. JENNER. I see. 
Mr. DULLES. It may well have been that the testimony that we previously 

had related to a subsequent period. 
Mr. JENNER. That may well be. 
I was not here when Marina testified. 
It does lead me, Mr. Chairman, however, to make some further inquiries on this 

subject. 
Mr. DULLES. All right. 
Mr. JENNER. How old, in your judgment, if you have an impression, was Mr. 

Paul Gregory? 
hlr. OSWALD. Yes, sir. I would place his age at that time approximately 20 

or 21 years of age. 
hlr. JENNER. And I believe you testified last evening that you had met Paul 

Gregory. 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. Did you gain any impression that evening that prior contacts 

between Paul Gregory and your brother and sister-in-law in this area had 
embraced other occasions when they, meaning Marina and Paul Gregory, had 
driven about the city of Fort Worth? 

hlr. OSWALD. Yes, sir; I was of that opinion-whether it was stated or implied, 
at that time. 

Mr. JENNEB. Could you state for us a little more in detail any remark that 
led to that conclusion? 

Mr. OSWALD. No, sir; I do not recall any specific remark that was made at 
that time. But I was, as I am now, of the opinion that there were or had been 
prior interviews or lessons between hlarina Oswald and Lee Harvey Oswald and 
hlr. Paul Gregory. 

Mr. JENNER. That is prior occasions when this method of conducting a lesson 
had been pursued-that is, just driving about the city of Fort Worth? 

Mr. OSWALD. Yes, sir; that is correct. 
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JIM. JEIVXER. Kow, did there occur snhsequently any further occasions in which 
the conducting of lessons by Marina with or for Paul Gregory arose? 

Mr. OSWALD. Sot to my knowledge, sir. 
Jlr. JESSER. Up to the time that they had left Fort Worth, which, as I recall, 

was the day after Thanksgiving. 1962, did there come to your attention, either 
through your brother or Marina or some other source, the undertaking by 
BIarina to give or particil)ate in lessons to persons other than Paul Gregory, 
the teaching or increasing the facility of use of the Russian language on the 
part of someone else? 

Mr. OSWALD. So, sir. And if I may, sir, to understand the question fully- 
you referred to the day after Thanksgiving, 1962, as the day that they had left 
Fort Worth, Tex. They had given ul, their residence on Mercedes Street in the 
early 1)art of October 1962, and moved to Dallas, Tex., address unknown to me. 
On the occasion referred to on Thanksgiving 1962, it was my understanding that 
they returned to Dallas when they departed from my home in Fort Worth, Tes. 

Mr. JESNER. Tou are absolutely correct. 
I did misstate your testimony. But up until the time they did leave, were 

there any further occasions on which you received the impression, at least, 
that Marina had been engaged, either for compensation or voluntarily in teach- 
ing conversational Russian or increasing the facility or use of the Russian lan- 
guage by someone else? 

Mr. OSWALD. So, sir; I am not acquainted with any other persons that per- 
haps she had pursued this line of employment with, or volunteer4 to instruct 
anybody else in the use of the Russian language. 

Jlr. JENSER. Does that exhaust this subject, Mr. Chairman? 
hh. TULLES. yes. You may proceed. 
Mr. JENNER. At any time before Marina and Lee left Fort Worth to go to 

Ijallas, did you become aware of her, at least from time to time, living with 
others in the city of Fort Worth-that is, not living with your brother in their 
home? 

hlr. OSWALD. Xo, sir; I was not aware of that. 
Mr. JESSER. Mr. Oswald: I anticipate that a series of names which I am 

about to put to you would in large part be strange to you, but one of the other 
divisions of the investigation staff desires me to inquire whether any of these 
names are familiar to you. 

Prior to November 22, 1963, did you or your brother, Lee, or any member of 
the Oswald family-that would include your brother John and your mother- 
as far as you know hear of any of the following persons : 

hlr. Chairman, may I withdraw that question and put it to the witness first. 
Did you, at any time prior to Sovember 22, 1963, know of or hear of any of 

the following persons : 
One, George Senator? 
Mr. OSWALD. So, sir ; I have not. 
Mr. JENNER. And that name is unfamiliar to you? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. Ralph Paul? 
Mr. OSWALD. No, sir; I did not. 
Mr. DULLES. We will assume that each of those questions the name is also 

unfamiliar to you. 
Mr. OSWALD. That is correct. 
If You would like, may I suggest that you read the entire list and if any 

of them are familiar to me I would stop you on that occasion. 
Mr. JENNER. Thank you. 
Andrew Armstrong ; Karen Bennett, also sometimes known as Carlin ; Rruce 

Carlin ; Roy William Pike, alias Mickey Ryan ; Robert Kermit Patterson, ailas 
Bobby Patterson ; Donald C. Stuart ; Charles Arndt ; Stanley or Katch Skotnicki ; 
Larry Crafard ; Ilka Grant ; Joe Bonds; Joyce Lee McDonald, also known as 
Joy Dale. 

Mr. OSWALD. No, sir; I have not heard of any of those people mentioned by 
name, nor am I familiar with any of their names. 

Mr. JENNER. And as far as you know, none of the members of your family, 
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including your brother Lee, and Marina, knew of, or were acquainted with any 
of these people? 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And this likewise would include your wife Dada and your 

mother and your brother John? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JE~NER. Do you know whether or not your brother Lee ever visited any 

of the following night clubs, bars, or taverns or restaurants in the Dallas-Fort 
Worth area : 

The Bullpen Drive-In ; the Carousel Club. 
Mr. OSWALD. Pardon me, Mr. Jenner. This is prior to November 23, 1963- 

is that correct? 
Mr. JENNER. It is, sir. 
Mr. OSWALLL Thank you. 
Mr. JENNER. I will repeat the list. 
The Bullpen Drive-In; the Carousel Club: the Vegas Club; the Sovereign 

Club. 
Mr. OSWALD. No, sir; I am not aware at any time that he did enter these 

establishments. 
Mr. JENNER. Have you been in any of these establishments? 
Mr. OSWALD. No, sir ; I have not. 
Mr. JENNER. This leads me to ask you about your brother’s drinking habits, 

if any. Did he take an occasional drink-1 mean of inboxicating liquor? 
Mr. OSWALD. To the best of my remembrance, sir, on that particular point, 

I have never known him to take a drink of an alcoholic beverage. 
Mr. JENNER. And have you been with him on occasion when you have had 

alcoholic beverage, whereas a’t the same time he declined to have any, or did 
not have any? 

Mr. OSWALD. No, sir; I do not recall any occasion such as that. 
Mr. JENNER. Were there occasions on ahich you would have drawn to your 

attention the fact that your brother was not a drinking man-even a social 
drinker? 

That is, were you present when others might have been having a social drink 
at which your brother either declined or just didn’t have one? 

Mr. OSWALD. No, sir ; I do not recall any such incident. 
Mr. JENNER. But you do have a firm recollection or opinion, in any event, 

that your brother was not a drinking man, even a social drinker? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And am I correct that you did testify a moment ago that there 

was never an occasion when you saw your brother imbibe an intoxicating 
liquor? 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. What about Marina in that respect? 
Mr. OSWALD. There, again, sir, we are referring to the time prior to No- 

vember 23, l.963, is that correct? 
Mr. JENNEX. Well, let’s take that first. 
Mr. OSWALD. No, sir; I have not. 
Nor was I present on any occasion that she did take a drink of any type of 

alcoholic beverage. 
Mr. JENNER. Now, I will take the period from the 22d of November to the 

present time. 
Mr. OSWALD. Yes, sir, I hare been in her presence on a number of occa- 

sions where she has taken a drink of an alcoholic beverage. 
Mr. JENNER. And’ has it been just an occasional drink, purely social drinking? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And- 
Mr. OSWALD. If I may qualify one point of that statement, as to being a 

social drink-during the period that we was at the Inn of the Six Flags in 
Arlington, Tex., the baby, Rachel Oswald, being breast fed, and due to the 
nature that she was quite upset at that particular time, that she was not eating 
proper, and thtlt they were having some difficulty-she was having difficulty 
maintaining the natural milk supply in her own body for the baby, that one 
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six-pack of beer was brought in, and at no time did I see her drink other than 

one beer at a time or one beer per day to help fortify herself in this production 
of milk. 

Mr. JENKER. Did you ever hear any conversation in which your brother 

participated or Marina participated with you or in your presence respecting the 

subject of his or her or their attendance at any night club, bar, tavern, or 

restaurant in the Dallas-Fort Worth area, and when I use ‘the word restaurant, 

I am thinking of a restaurant in which intoxicating liquors or entertainment 

might be employed. 

Mr. OSWALD. I am sorry I keep referring to this point again, sir, but this was 

prior to November 23, 19637 

Mr. JENNER. Yes, sir. 

Mr. OSWALD. No, sir; I was not aware of that. 

Mr. JENNER. All right. That is, your brother and Marina were not in the 

habit of-you know of no occasion on which they attended bars or restaurants 

with entertainment which might be described as night clubs and that sort of 

thing? 

Mr. OSWALD. That is correct, sir. 

Mr. JENNER. And I take it that is not your habit, either? 

Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. DULLES. To your knowledge, did he have any friends in this circle, the 

nightclub circle? 

Mr. OSWALD. Not that I was aware of, sir, prior to November 23,X%3. 

Mr. JENNER. Do you know of any friends or classmates or associates, either 

of yourself or your brother Lee, who have become nightclub entertainers? And 

may I say that includes so-called stripteasers or musicians or singers, or masters 

of ceremony. 

Mr. OSWAI.D. If I may refresh my memory to the question, sir, you did include 

myself in that statement, did you not? 

Mr. JENNER. Yes, sir. 

Mr. OSWALD. The only gentleman that I was ever in a remote way acquainted 

with who has become perhaps what might be determined an entertainer as you 

have outlined was a boy that attended high school with me in Fort Worth, 

Tex., and he is now known as, as then-1 believe his correct name is Mr. Van 

Williams. If I might pinpoint the series of programs on television that he 

appeared in was Surfside Six, and other western and detective type series pro- 

grams on television. 

Mr. JENNER. Do you know whether your brother was acquainted with him? 

Mr. OSWALD. I would be of the opinion, sir, that he was not acquainted with 

Mr. Williams. 

Mr. JENNER. Now, do you know of any friends, classmates or associates of 

either yourself or your brother Lee who have become waitresses, bartenders, or, 

to use the vernacular, bouncers? 

You know what a bouncer is? 

Mr. OSWALD. Yes, sir. 

To answer your question, sir, I do not know of any that are, personally 

acquainted to myself or that I would be of the opinion that were acquainted 

with Lee Harvey Oswald. 

Mr. JENNER. And the same question as to members or employees of any gun 

clubs or shooting ranges, rifle ranges. 

Mr. OSWALD. Yes; 1 am acquainted with at least two people who have joined 

or belonged to a gun club or something of that nature. 

Mr. JENNER. Would you please identify them, and also state whether or not 

your brother Lee was acquainted with these people. 

Mr. OSWALD. Mr. Bill Harlan, formerly of the Acme Brick Co., in Fort Worth, 

Tex., and &fr.--I am quite sure that Mr. Harlan is not acquainted with my 

brother, Lee Harvey Oswald. 

The other gentleman is Mr. Jewel Godi, of the Acme Brick Co., in Denton, 

Tex., who is not acquainted with my brother Lee Harvey Oswald. 

Mr. JENKER. I take it these two gentlemen you have identified are fellow 

employees of Acme Brick Co.? 

Mr. OSWALD. Or ex-employees that have become my personal friends, sir. 
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Mr. JEXNER. As far as you knolv-I will withdraw that, because it would be 
repetitious. 

What kind of gun clubs-hunt.ing clubs, or gun practice clubs? 
Mr. OSWALD. Yes, sir. 
Mr. Harlan belonged to an archery club in Fort Worth, Tex., that I believe 

was also part of a gun club. 
And Mr. Godi belongs to a Denton gun club of the nature of a practice 

range. 
Mr. JENNER. Do you know of any possible homosexual tendency or activity 

of your brother, Lee Harvey Oswald? 
Mr. OBWALD. No, sir ; I do not. 
Mr. JENNER. Do you have any information as to whether he at any time met 

with suspected homosexuals or whether he went to the places reputedly fre- 
quented by homosexuals? 

Mr. OSWALD. No, sir; I do not. 
Mr. JENNER. What was your brother’s attitude toward sex in general? 
Mr. OSWALD. I do not have an opinion on t.hat, sir. 
Mr. JENNER. Do you have any opinion whether it was a normal, healthy 

attitude? 
Mr. OSWALD. I would say it would be a normal, healthy attitude, sir. 
Mr. JENNER. Do you have, any-do you know what his attitude was, if he had 

one and you are acquainted with, toward homosexuality and homosexuals? 
Mr. OSWALD. No, sir; I am not of any opinion on that particular question. 
Mr. JENNER. And this series of questions which I have been asked to put to 

you, I intended to include his entire lifetime. And were you answering the 

questions with that in mind? 
Mr. OSWALD. Yes, sir. I would not change my own answers on that basis. 
Mr. JENNER. Do you know whether or not any of the persons whose names I 

read to you, that series of names, beginning with George Senator, and con- 
cluding with Joyce Lee McDonald, contacted any member of your family or 
friends subsequent to November 22, 1963? 

Mr. OSWALD. No, sir ; not to my knowledge. 
Mr. JENNER. Or any employer or fellow employee of yours? 
Mr. OSWALD. No, sir. Not to my knowledge. 
Mr. JENNER. And I take it from your previous answer, which was that these 

names were unfamiliar to you, that they certainly did not contact you-at least 
you did not know consciously that they contacted you. 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. This is not, I anticipate, fully repetitious, Mr. Chairman, but an 

inquiry has been made-1 just want to make certain of it. 
Were you at all aware as to whether in October of 1962-aware of the fact, 

that for a short time Marina resided with Elena Hall? 
Mr. OSWALD. No, sir; I was not. 
Mr. JENNER. And were you aware that there was for a short period of time 

some argument or fight between your brother and Marina which may have played 
a part in her visiting in the home of Elena Hall for a short time in October 1962? 

Mr. OSWALD. No, sir ; I was not. 
Mr. JENNER. I take it, sir, this is all completely new to you. You have no 

information on this subject. 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. You were not aware of anything of this nature at that time? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. Mr. McKenzie described at length yesterday Mr. George De 

Mohrenschildt. As I recall it, your testimony was that you were unacquainted 
with this gentleman. 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. Did you ever hear either your brother-were you present when 

either your brother or Marina discussed, or may have discussed Mr. De 
Mohrenschildt? 

Mr. OSWALD. No, sir ; I have not been. 
Mr. JENNER. Are you aware of any threat that your brother uttered against 

or may have uttered against Mr. De Mohrenschildt? 
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Mr. OSWALD. No, sir ; I am not aware of any threat. 
Mr. JENNER. You are now aware of the photograph of your brother with the 

pistol on his hip and holding the rifle and also holding a sheaf of papers, are 
you not? 

Mr. OSWALD. Yes, sir ; I am. 
Mr. JENNER. And did you see that photograph by any chance at any time prior 

to November 22, 1963? 
Mr. OSWALD. No, sir ; I have not. Or did not. 
Mr. JENNER. You were unaware that it had been taken? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. DULLES. Did you know that your brother had either the gun or the pistol? 
Mr. OSWALD. No, sir. 
Mr. DULLEB. Or had acquired the gun or pistol? 
Mr. OSWALD. No, sir; I did not. 
Mr. JENNER. Did Marina, following November 22, 1969, herself also acquire 

the same antipathy that you have testified you had with respect to the Paines? 
Mr. OSWALD. I would be of the opinion, sir, that she has not or does not have 

the antipathy that I have to the Paines. However, I feel confident that she has 
followed my advice along that line, and not contacted Mr. or Mrs. Paine since 
November 23, 1963. 

Mr. JENNEB. All right, sir. 
Mr. DULLES. Did you have the impression that Mrs. Paine had some ulterior 

motive, other than a good motive, desire to befriend Marina when she was in 
some distress, and to gain the chance to talk Russian with her? 

Mr. OEWALD. No, sir; I would not have an opinion of that, since I was not 
aware of the circumstances of how they did become acquainted, and consequently 
started living in her residence in Irving, Tex. 

Mr. DULLES. I gathered from your previous testimony that your feeling, 
visceral feeling, related both to Mrs. Paine and to Mr. Paine. 

Mr. OSWALD. Yes, sir; it did. More so, if I might add, sir, to Mr. Paine than 
Mrs. Paine. But still I will include both of them in that answer. 

Mr. DULLES. Did you know anything of Mr. Paine’s background and 
affiliations? 

Mr. Oswann. No, sir; I did not. 
Mr. DULLES. You knew of Mrs. Paine’s interest in learning Russian, did you 

not, and in Russian matters? 
Mr. OSWALD. Following November 22, 1963, this has been reported to me. 
Mr. DULLES. By Marina? 
Mr. OSWALD. No, sir; I believe I read this in various reported news articles 

and magazines that she has stated this was her intention. 
Mr. DULLES. And Marina did not talk to you about either of the Paines 

particularly7 
Mr. OSWALD. No, sir ; not to any extent. 
Mr. JENNEB. Your information with respect to the Paines, other than your 

meeting them, I believe you said, the evening of November 22, and later in the 
Inn of ‘the Six Flags, is based primarily-in addition to that--on items you 
have read in the newspaper and that sort of thing? 

Mr. OSWALD. Sir, to fully understand the question, you referred to a meeting 
of Mr. and Mrs. Paine at the Inn of the Six Flags? 

Mr. JENNER. I thought you said that Mrs. Paine-or was it Mrs. Ford in the 
Inn of the Six Flags? 

Mr. OSWALD. NO, sir; neither of the ladies you have mentioned were in the 
Inn of the Six Flags. 

Mr. JENNER. Then your whole acquaintance with the Paines was your 
being introduced to them, is that correct? 

Mr. OSWALD. No, sir ; that is not correct. 
Mr. JENNER. Would you relate your acquaintance with the Paines, and 

when it first arose? 
Mr. OSWALD. The first occasion that I met Mr. and Mrs. Paine, was at the 

Dallas police station on the night of November 22, 196.X 
Mr. DULLES. May I ask there-had you heard about them before? 
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Mr. OSWALD. No, sir ; I had not. 
Mr. DULLES. Hadn’t even heard about them? 
Mr. OSWALD. No, sir; I had not. And my subsequent second meeting with 

Mr. and Mrs. Paine---and I might add my last meeting with hZr. and Mrs. 
Paine-was at their home in Irving, Tex., on the day that Mr. John Thorne, 
Mr. Jim Martin and myself-for the purpose of picking up Marina N. 
Oswald’s and Lee Harvey Oswald’s personal belongings. This was the only 
time that I have met them since the night of November 22,1963. 

Mr. DULLES. Did anything transpire on that occasion, when you were taking 
up Marina’s and your brother’s belongings? 

Mr. OSWALD. Perhaps, sir, the only thing that I recall that would per- 
haps be of some type of significance was that Mr. Paine, at the approxi- 
mate time we were ready to depart from his home, called me over to the 
side and stated that he would like to know where Marina was staying, and 
they would like to be in contact with her. And my comment to him was 
that Marina was leaving the area, and that she was to be well taken care 
of. And at that time we left. 

Mr. DULLES. Do you know whether the Paines have been in touch with 
Marina since that particular time, when you left the Paine’s home? 

Mr. OSWALD. To my knowledge, sir, they have not in person been in con- 
tact with Marina Oswald. However, it is my understanding from Mr. Jim 
hlartin and Mrs. Marina Oswald that hlrs. Paine has written a number 
of letters to Mrs. Marina Oswald during her stay at the Martin’s home in 
Dallas, Tex.. 

Mr. DULLES. Do you know the content of those letters? 
Mr. OSWALD. No, sir ; I do not. 
Mr. DULLES. Do you know whether Marina still has them in her possession? 
Mr. OSWALD. I would be of the opinion that she does, sir. And the only 

comment she had made to me directly, or Mr. Martin perhaps made to me, as 
to the contents of the letters was that they wanted to talk with Marina, 
they wanted to be in contact with Marina in person. 

Mr. DULLEB. Thank you. 
Mr. JENIPEE. Off the record. 
(Discussion off the record.) 
Mr. DULLES. Back on the record. 
Mr. JENNER. Mr. Oswald, during all of the time that your brother and 

your sister-in-law Marina resided in Fort Worth, Tex., were you aware 
of any occasion when your sister resided or visited with, and lived with, 
anyone else other than your brother Lee in their home? 

Mr. OSWALD. Sir, if I may correct you-you referred to her as my sister. 
Mr. JENNER. I meant sister-in-law. 
Mr. OSWALD. No, sir; I was not acquainted at any time that she did. 
Mr. JENNER. Do you have any knowledge or acquaintance with whether 

Marina did any shopping on her own? 
Mr. OSWALD. During the period that they were in Fort Worth, Tex., 

sir? 
Mr. JENNER.. Yes. 
Mr. OSWALD. Yes, sir, I am acquainted. 
Mr. JENNEK Would you relate your knowledge in that respect? 
Mr. OSWALD. A conversation with my wife on return home from work 

one afternoon, approximately the latter part of June 1962-correction, sir. 
It was not a conversation with my wife-it was a conversation with my 

mother, at approximately the latter part of August 1962, or the first part of 
October 1962. And, to the best of my recollection, the conversation was 
to the effect that Lee Harvey Oswald had gone downtown in Fort Worth, 
Tex., looking for a job, and that Marina wanted to find Lee while he was 
downtown, and even though reportedly from my mother that she insisted 
that she not leave the house, she did, carrying the baby, June Lee Oswald 
with her, and walked approximately 15 or 16 blocks into downtown Fort 
worth. 

It is my understanding that she became lost or needed assistance in 
her directions, in her attempt either to find Lee Harvey Oswald or return home, 
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that she asked the assistance of a police officer, and that apparently she did not 
have any other difficulty. 

It is my understanding at that time that she did purchase either some 
baby clothes or perhaps some clothes for herself. 

Mr. JENNEB. And this was all related to you by your mother? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And does that exhaust your fund of knowledge as to any shopping 

trips or visiting and shopping at a local shopping center or stores by Marina? 
Mr. OSWALD. Yes, sir-prior to November 1963. 
Mr. JENNEB. November 22,1963? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; that is correct. 
Mr. DULLEB. The diary, or memorandum, has considerable information, you 

may recall, with purchases that were made by others for Marina and the 
child, as I recall. 

Mr. JENNEFZ. That was afterward.. 
Mr. DULLES. That was afterward? 
Mr. OSWALD. If I may, sir, I do recall another instance. 
In the presence of myself, Lee Harvey Oswald and Mrs. Marina Oswald 

and the baby June Lee Oswald, approximately the middle of June 1%X%- 
the occasion was a grocery shopping for my family and for- 

Mr. JENNEE. June of 1963? 
Mr. OSWALD. Thank you, sir. June of 1962. And this was to my 

knowledge--- 
Mr. JENNER. Your statement 1963 was a slip of the tongue? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
And there was, to my knowledge, at that time the first occasion that Mrs. 

Marina Oswald had ever been in a supermarket of the nature that is found in 
the United States. 

Mr. JENNEZR. Tell us about the occasion. 
Mr. OSWALD. I remember the occasion quite vividly. If you ever have the 

opportunity, sir, to take a person of that nature into a supermarket or an 
average size store, and watch the expression on their face, as to the magnitude 
of the food and the variety of the food that was in her presence-and I be 
lieve for the first time to any extent-it was quite a pleasant observation, I 
might add, sir. She was quite overwhelmed. 

Mr. JENNEB. Surprised and overwhelmed? 
Mr. OSWALD. Surprised- 
Mr. DULLES. There is nothing like it in Minsk. 
Mr. OSWALD. I feel certain, sir, there is not. 
Mr. JENNER. Did you get the impression that her reaction was such to indicate 

that at least she had never seen anything of this nature? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I was of the exact opinion she had not seen anything 

anywhere comparable to that in the nature of a food store. 
Mr. JENNEB. Now, did you get the impression this was a spontaneous reaction 

on her part? 
Mr. OSWALD. Most certainly it was, sir. 
Mr. JENNER. She was not putting on an act to impress you and Lee and anyone 

accompanying you? 
Mr. OSWALD. No, sir. 
Mr. JENNER. This is of interest, Mr. Chairman, particularly the spontaneity. 
Mr. DULLES. Was that in Dallas or Fort Worth? 
Mr. OSWALD. This was in Fort Worth, Tex. 
Mr. JENNER. This is while they were living with you, Mr. Oswald? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. How did this arise? Did you just decide-was this part of 

showing her Fort Worth, or was it developed from desiring to go to the super- 
market to purchase something, or was it a combination of both? 

Mr OSWALD. Sir, I believe it was a combination of both. 
If I might add, the store that I went into was not the store that I usually 

purchased groceries from. 
Mr. JENNER. You were leading-you were doing the leading of this party? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
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Mr. JENNER And, in addition to yourself and Marina, who was present? 
Mr. OEWALD. Only the baby, June Lee Oswald. 
Mr. JENNER. Just the two of you going, and you were showing her around the 

town? 
Mr. OSWALD. And Lee Harvey Oswald. 
Mr. DULLES. And you made some purchases? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; we did. And she made some purchases. Or she se- 

lected some items. 
Mr. DULLEB. Can you tell us whether Marina had from time to time a certain 

amount of money for her own disposition ? Did your brother Lee leave her 
money? 

Mr. OSWALD. Not to my knowledge that he did, sir. 
Mr. JENNER. Would it be your impression that he did not? 
Mr. OSWALD. It would be my impression that he did not. 
Mr. JENNER. I would appreciate it if you would proceed to tell about your 

taking her around on this particular day, and her reactions, perhaps, to other 
things that you showed her in Fort Worth at this early stage of her being in this 
country. 

Mr. OSWALD. Her reactions in the supermarket, sir, as I have testilled, I 
believe to be completely spontaneous, and certainly from all appearances it was 
entirely new to her. I do recall we started off in the section of the store-do you 
want me to name the store, sir? 

Mr. JENNEB. Yes; you might do that. 
Mr. OBWALD. It was a Safeway Grocery Store, located on Camp Bowie and 

Ridglea addition of Fort Worth, Tex. 
Mr. JENNER. I take it Camp Bowie is the name of a street? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And you obtained any additional impressions as you made this 

tour of Fort Worth, that is, as to her reactions to her new surroundings? 
Mr. OSWALD. Yes, sir. She reacted to a walk that we took after leaving the 

grocery store and drove across the street to a suburban shopping center, with 
a large variety of different type stores. I do not recall going into any particular 
store. We were, as the term is applied, window shopping. And she was quite 
impressed at the articles of clothing, of jewelry, of shoes, and such items as 
might be displayed in this type of suburban shopping center which would more 
or less encompass a full variety of practically everything other than large 
appliances at this time. 

Mr. JENNER. All right. 
At any time prior to November 22, 1963, did you become acquainted with her 

habits, if any, with respect to independent shopping on her part-that is, shop- 
ping by herself for foodstuffs or articles of clothing for little June or for herself? 

Mr. OBWALD. None other than, sir, that I have already related as related by 
my mother to me. 

Mr. JENNER. Is the name Hutch’s Market familiar to you? 
Mr. OSWALD. It is not. 
Mr. JENNER. You testified yesterday that, as I recall-and if I am incorrect, 

please correct me-that your impression at least was that your mother was 
opposed to your marriage? 

Mr. OSWALIX That is right. 
Mr. JENNER. Am I correct up to that point? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; that is right. 
Mr. JENNER. Without the degree of that opposition. Was it quite affirmative? 

Did she make any scene? Did she talk-express to you unequivocally her 
opposition? 

Give us those circumstances, please. 
Mr. OBWALD. No, sir; I do not recall any specific instance where she firmly 

stated that she was against my marriage. It might have been little things 
along that line she might have said to me that I do not recall formulated my 
opinion that she was to some degree at least having objections to my marriage. 

Mr. JENNER. But did you have the feeling, and was it conveyed to you, that 
she was quite affirmatively opposed to your marriage? 

Mr. OSWALD. I would say generally; yes, sir. 
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Mr. JENNER. All right. 
Did Marina and your mother stay at the Adolphus Hotel in Dallas? 
Mr. OSWALD. In what period? 
Mr. JENNER. Before they moved to the Executive House? 
Mr. DULLES. Right after November 22-maybe the night of November 22. I 

think they had a room and moved out. 
Mr. JENNER. I thought the witness referred to the Adolphus Hotel yesterday. 
Mr. MCKENZIE. He has not referred to the Adolphus Hotel. 
Mr. OSWALD. I believe that is right. 
My first occasion to meet with my mother and Marina Oswald on Novem- 

ber 23, 1% 
Mr. JENNEB. That is a Saturday. 
Mr. OSWALD. Was at the Adolphus Hotel, rather than the Baker Hotel, as 

noted in my notes on page 10, in my diary. 
Mr. JENNER. I had noted that, Mr. Oswald. And would you identify the page 

to which you have reference now? 
Mr. OSWALD. Page 10, sir. 
Mr. JENNEB. Page 10 of your memorandum? 
Mr. OSWALD. That is right. And I might point out at the time I wrote it 

down in parens-“I believe.” In other words, my statement was “I received a 
call from mother while at the DA’s office, and she advised she was at the Baker 
Hotel-I believe.” 

Mr. JENNEFC. And your recollection has now been refreshed that that was the 
Adolphus Hotel rather than the Baker Hotel? 

Mr. OSWALD. Yes, sir; I am of the opinion now it was the Adolphus Hotel 
rather than the Baker Hotel. 

Mr. JENNEB. And then the next day they were moved to or themselves moved 
to Executive House. 

Mr. OSWALD. No, sir; that is not correct. They were moved later on, on 
Saturday, November 23,X%3, to the Executive Inn. 

Mr. JENNEB. Executive Inn that is called? 
Mr. OswaLn. Yes, sir. 
Mr. JENNER. Rather than Executive House? 
Mr. Oswann. Yes, sir; that is right. 
Mr. JENNEB. They went from the Adolphus Hotel in Dallas to the Executive 

IIUl? 
Mr. OSWALD. Yes, sir. That is my understanding, that they did. 
Mr. JENNEB I see. 
Mr. DULLES. Were those quarters, as far as you recall, retained for them by 

the Life people, Life, Time, Fortune people? 
Mr. OSWALD. In my conversation with my mother on Saturday, November 23, 

while I was at the district attorney’s office in Dallas, Tex., she related to me at 
that time that they had furnished her and Marina Oswald and the babies three 
rooms at the Adolphus Hotel, and that Life magasine was paying for these 
rooms, and that they could keep these rooms as they wanted-as long as they 
wanted to be close to Lee and the situation that was erupting in Dallas, Tex., 
at this time. 

Mr. JENNEB. I see. 
Did you, during this period of time, have occasion to visit them at the Adolphus 

Hotel? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I did. 
Mr. JENNEB. And is that recorded in your memorandum. 
Mr. OSWALD. Yes, sir ; it is. 
Mr. JENNEB. Then I don’t wish to burden the record by asking you about 

it again. 
Did you have occasion to visit them at the Executive Inn? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I did. 
Mr. JENNEB. And is that recorded in your memorandum? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; it is. 
Mr. JENNEB. Identify the page, please. 
Mr. OSWALD. That begins on page 14, at the bottom of the page, under the 

date of Sunday, November 24, 1963. 
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Mr. JEN~ER. And on that same day, did they move to the Inn of the Sis Flags? 
Mr. OSWALD. That is right-later on in the afternoon, Sunday, November 24. 
Mr. JENNER. Did you accompany them on that occasion? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I did. I was in a separate car, but they were in the 

same party. 
Mr. JE~NEX. All three phases, Mr. Oswald-Adolphus Hotel, Executive Inn, 

and the journey to and living at the Inn of the Six Elags, they are recorded 
in your memorandum? 

Mr. OSWALD. Yes, sir; they are. 
Mr. JENNER. Did there come a time when differences arose between Marina 

and your mother? 
Mr. MCKENZIE. You have covered that. 
Mr. JENNER. Are you sure? 
Mr. MCKENZIE. I will submit it to the Chair. 
Mr. DULLER I would think so. I think that has been covered. 
Mr. OSWALD. Did you want me to answer that, sir? 
Mr. JENNER. We don’t want it if it is repetitious. 
Mr. OSWALD. I believe that has already been testified to, sir. 
Mr. JENNER. During the course of the days immediately following November 

22, 1963, whether at the Adolphus or the Executive Inn or the Inn of the Six 
Flags, did any time arise, any talk with you or in your presence, of a supposed 
possible conspiracy between the Secret Service men on the one hand and 
Marina on the other? 

Mr. OSWALD. No, sir ; there was not. 
Mr. JENNER. Nothing of that character arose, as far as you can recall? 
Mr. OSWALD. No, sir. 
Mr. JENNER. And I may say to you, Mr. Oswald, that the purpose of asking 

you that question is a statement made by your mother that there was a con- 
spiracy between Marina and the Secret Service to turn Marina against your 
mother and against your brother, Lee Harvey Oswald, or the memory of your 
brother. 

Mr. OSWALD. I would say to the best of my remembrance of all happenings 
at the Inn of the Six Flags that at no time, to my knowledge, was there any 
type of conspiracy of that nature, and at no time was I aware of any type of 
conspiracy that would even resemble that statement, sir. 

Mr. JENNER. All right. 
Mr. DULLES. As I recall, however, you have testified that you discussed with 

the Secret Service the type of interrogation that the FBI were carrying on, and 
that has been fully presented in the record. 

Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. JENNER. Following November 22, 1963, you saw a good deal of Marina, 

did you not in those few days? You were guiding her and advising her? 
Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. JENNER. And you already testified that on at least one occasion, or maybe 

two, that you had taken her to your brother’s grave in the cemetery. 
Mr. OSWALD. Yes, sir ; on quite a few other occasions a!so. 
Mr. JENNER. In addition? 
Mr. OSWALD. Yes, sir. 
Mr. DUILES. And in your memorandum or diary-I don’t know how we 

described that, but I think variously as memorandum or diary. 
Mr. JENNER. I would say memorandum, except the last pages a diary. 
Mr. DULLES. In your memorandum you have recounted certain problems in 

connection with the funeral arrangements. Is there anything else you would 
like to add to that? 

Mr. OSWALD. No, sir; I would not. 
Mr. JENNER. On the basis of your participating in the course of events subse- 

quent to November 22, and your continuing presence at the Inn, and advising 
your sister-in-law, Marina, do you have an opinion as to whether the Secret 
Service or anyone else was overly influencing Marina? Or even that they 
were attempting to influence her? 

Mr. OBWALD. Yes, sir ; I believe that-perhaps I did not get the full statement 
there. I believe you included anyone, including the Secret Service agents. 
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Mr. JENNER. Could we confine it to the Secret Service first? 
Mr. OSWALD. All right. 
In answer to that part of the question, I would say I felt like they were not 

attempting to influence Marina. 
Mr. JENNER. Would it be your impression that they were trying to be corn- 

pletely fair, even leaning over backwards? Or do you have any impression 
in that respect? 

Mr. OGWALD. Yes, sir ; I do have an impression and opinion on that. 
Mr. JENNER. Would you state it? 
Mr. OSWALD. That I felt at no time during our stay at the Inn of the Six 

Flags during the week of November 25, 1963, including Sunday, November 24, 
1963, that the United States Secret Service agents that were present at one 
time or another did anything other than to be extremely helpful to Marina, 
and not to the point of attempting to affect her judgment or to, so to speak, 
put words into her mouth, or in any way lead her with relation to the events 
that had occurred on November 22, 1953, or prior events that she had recorded 
on her tape recording interview in the Inn of the Six Flags, or the events that 
happened Sunday, November 23, 1963, until the time she left the Inn of the Six 
Flags. 

In other words, they conducted themselves in a highly admirable way at all 
times. 

Mr. JENNEL Now, would you give us your same opinion with respect to the 
FBI ? 

Mr. Osw~to. As I testi5ed yesterday, sir; I was of the opinion on the 5rst 
and the second interview-and I refer to the 5rst interview as I did yesterday as 
an attempted interview, and I referred to the second interview, to the best of 
my recollection it was the second interview, at which time the FBI, in my 
opinion, kept Marina Oswald in an interview to the extent that it had almost 
entirely exhausted her. 

Mr. JENNEB. Is this the occasion you related to us yesterday, or is this 
another one? 

Mr. OSWALD. No, sir; this is the second occasion, when there was an inter- 
view. 

Mr. JENNEB. Would you please tell us about that, and when it occurred? 
Mr. OSWALD. This interview occurred approximately Wednesday night, No- 

vember 27, 1333. 
Mr. JENNER Where? 
Mr. Oswa~n. At the Inn of the Six Flags, at which time the FBI agents and 

Mr. Tom Kelley, of the United States Secret Service, left the room that we had 
been staying in with Marina Oswald and went to the adjoining set of rooms 
that was located, of course, right next to the room we had been staying, and 
commenced an interview. It is my understanding that Mr. Kelley was not pres- 
ent at this interview. 

However, he was in the adjoining room to that set of rooms, and that he was 
not permitted to be within the immediate interviewing area. 

I do not recall the exact length of this interview. But as the night progressed, 
it became at least apparent to me that due to the state of Marina Oswald at that 
time, considering all the things that had occurred, and the difficulty that she 
was having producing enough milk for the baby Rachel, that they were ex. 
tremely disregarding her own personal welfare at this time. 

And I did go to the adjoining rooms, and I believe Mr. Kelley opened the door. 
And at that time I related to him that the babies had awakened, and that they 
needed their mother, Marina Oswald. 

He immediately informed the interviewers in the next room. And as my 
memory serves me, Mr. Kelley turned to me and stated he was glad I did that, 
and I stated to him that the babies were still asleep, and I did it on the very 
purpose of stopping the interview, too, to the length and the nature of Marina’s 
welfare, and to the extent that that was quite late at night. 

Mr. DULLES. Were you present during the whole interview? 
Mr. OSWALD. No, sir; I was not. I was ln the adjoining rooms, keeping an 

eye just in case the babies did wake and so forth. 
Mr. DULLES. Was there an interpreter present at that time? 
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Mr. OSWALD. Yes, sir. 
Mr. DULLES. Was that FBI or Secret Service interpreter? 
Mr. OSWALD. To the best of my memory, sir, that was Mr. Lee Gopadze of the 

United States Secret Service. 
Mr. MCKENZIE. Mr. Gopadze was participating in the interview? 
Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. DULLES. But only as interpreter. 
Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. JENNER. Do you have an opinion as to whether Marina was or is in- 

volved in any plot or conspiracy in connection with this affair? 
Mr. OSWALD. May I have the first part of that question again? 
(The reporter read the question.) 
Mr. OSWALD. No, sir; I do not. 
Mr. JENNER. Do you have an opinion to the contrary? 
That is, that she is not? 
Mr. OSWALD. I am of the opinion, sir, that she is not involved in any con- 

spiracy or was involved in any way with the event that took place on November 
22, 1933. 

Mr. JENNER. Thank you. 
Mr. DULLES. Could I ask a question there? 
Do you have any opinion as to whether any American security service, Secret 

Service, FBI, CIA, were in any way involved in any conspiracy or plot or 
otherwise involved in this whole affair? 

Mr. OSWALD. Sir, you are asking mc of my opinion? 
Mr. DULLES. Only your opinion, yes-obviously if you have information or 

any evidence we would like to have it. 
Mr. OSWALD. No, sir; I do not have any evidence or information along that 

line. I do have an opinion, sir, qualified to this extent. That it is very difficult 
for me to feel that Lee Harvey Oswald acted entirely on his own without any 
assistance whatsoever. 

Now, whether this assistance was from my-from any member of any gov- 
ernment agency, or just individuals, I do not know. I do feel like he had 
assistance of one nature or another, sir. 

Mr. MCKENZIE. Robert, that does not answer Mr. Dulles’ question. And I 
want you to answer his question fully. 

Mr. DULLES. My question was really directed toward any security agency 
of the United States Government. 

Mr. MCKENZIE. If  I may state your question, Mr. Dulles, to Mr. Oswald- 
his question was whether or not any security agency of the United States 
Government, whether it be the FBI, the Secret Service, the CIA, or any Gov- 
ernment agency, had any part in a conspiracy or plot dealing with the events 
of November 22, and what your opinion is concerning the same. 

Mr. DUL.LEG. That is correctly stated. 
Mr. OSWALD. All right. 
I would correct my answer to this extent, sir. I would be of the opinion that 

no agency of the United States Government was in any way involved with the 
assassination of the President of the United States on November 22, 1963. 

Does that answer the question? 
Mr. JENNER. Or in any way involved with your brother’s, Lee Harvey Oswald. 

Would you go that far? 
Mr. OSWALD. When we say involved, sir-excluding the interviews that I 

am aware of and so forth. Yes, sir; I would be of that opinion. 
Mr. DULLES. To which you have testified with regard to the FBI and the 

Immigration and Naturalization. 
Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. JENNEB. Would you elaborate further, please, when you first undertook 

to answer Mr. Dulles question-you made some references to an opinion on 
your part that your brother, Lee Harvey Oswald, must have had some assist- 
ance. 

Would you please state what you had in mind there? Assistance with what, 
sir ? 

Mr. OSWALD. My opinion on that, sir, would be that, conc!luding that Lee 
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Harvey Oswald did actually shoot the President of the United States and 
Governor Connally of Texas on November 22, 1963-I do feel that he did have 
assistance to the extent that perhaps some money was given to him, and that 
other types of assistance, such as perhaps training and orientations as to per- 
haps the method to be used. 

I believe that would conclude my opinion on the assistance I had reference 
to. 

Mr. JENNER. This is based, I gather from what you have just said, on the 
assumption or opinion-I will say assumption first-that your brother Lee 
Harvey Oswald did assassinate President Kennedy? 

Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. JENNEB. And do you have that opinion? 
Mr. OSWALD. That he did assassinate the President of the United States? 
Mr. JENNEB. Yes. 
Mr. OSWALD. On his own, sir? 
Mr. DULLES. Did he handle the gun and shoot the shots? 
Mr. JENNEB. Let’s take it in alternatives. You state it in your own words. 
Mr. MCKENZIE. He has stated this once before, but I am going to ask him 

to state it again. 
Mr. JENNER. Yes, I would like to have that clearly stated. 
Mr. OSWALD. Sir, as I previously testified to that question, based on the cir- 

cumstantial evidence that has been put forth and that I have read from the 
newspapers and general impression of the time that the event took place, and 
the subsequent following days of that event, that I would be of the opinion, 
purely based on these circumstantial points, that he did actually fire the rifle 
that killed the President of the United States and wounded the Governor of 
Texas, Mr. Connally. 

Mr. DULLES. The same would apply to the attack on Officer Tippit? 
Mr. OSWALD. I would base my opinion on Ofllcer Tippit’s death, sir, on my 

conversation with the District Attorney of Dallas, Tex., on the morning of 
Saturday, November 23, 1963, at which time during our conversation he said 
in his mind and based on the evidence and the eye witnesses, that he was 
reported to have, that there was no question to him that Lee Harvey Oswald 
did in fact kill Officer J. D. Tippit in Dallas, Tex. 

Mr. MCKENZIE. And you believe that would be correct? 
Mr. OSWALD. I believe that would be correct. 
Mr. JENNEB. Have you had any conversation with Marina- 
Mr. DULLES. Just one point on that. 
You have testified that you felt that your brother did have or would have 

required some outside help or assistance to do what he did-roughly to that 
effect, I believe. 

Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. DULLES. Have you any idea at all or any thoughts as to what kind of 

help, where that could have come from, who was involved. 
I have in mind-was this in your opinion a rightist plot, a leftist plot, an 

anarchist plot? 
Mr. OSWALD. If I may take your question, sir; in the Parts that you pointed 

out-1 believe the first part was to where and how. 
Mr. DULLES. And who. 
Mr. JENNER. May have assisted. 
Mr. OSWALIX The where and the how, sir, I am not of any opinion. And as 

to who might have assisted him, as related in my diary, or memorandum- 
Mr. JENNEB. Identify the page, please. 
Mr. OSWALD. On page 6-and I quote-“1 still do not know why or how, but 

Mr. and Mrs. Paine are somehow involved in this affair.” 
I am still of that opinion, sir. 
And as to any other persons that I might suggest was involved in any way 

in this affair, I do not know of their names nor can I identify them in any way. 
Mr. DULLES. As this covers two of my questions--- 
Mr. JENNEB. Why don’t you proceed. 
Mr. DULLES May I proceed at this time. 
I will proceed with a couple of questions I have at this time. 
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Mr. OSWALD. Pardon me, sir; may I interrupt you here? And I would like 
to add something to my previous statement there. 

Mr. DULLJZS. Please, yes. 
Mr. OSWALD. Perhaps there is one other person that I feel like would be 

involved in this affair, and the subsequent death of my brother, Lee Harvey Os- 
wald, and that was the man that actually shot Lee Harvey Oswald, Mr. Jack 
Ruby or Mr. Rubenstein. And that would be the only other party that I could 
possibly attempt to identify that I feel like would have been involved and 
perhaps assisted Lee in this assassination. 

Mr. JENNER. Would you please give us the basis of your opinion? 
Mr. OSWALD. I am of the opinion, as previously stated, based on newspaper 

accounts and magazine articles of Mr. Ruby’s activities, to the best of my re- 
membrance, as reported in one newspaper I recall reading after November 24, 
1963, that a period of a couple of months, 2 or 3 months, prior to Mr. Ruby’s 
killing my brother, Lee Harvey Oswald, in a Dallas police station, that he ap- 
peared at the Dallas police station and started making acquaintances at the 
Dallas police station to the extent that he, from then on, appeared frequently 
and was able to move about the Dallas police station very easily. 

Based on that and the shooting of Lee Harvey Oswald, I am of the opinion 
that Mr. Ruby did in fact know Lee Harvey Oswald prior to Sunday, Novem- 
ber 23, 1%Sunday, November 24, 1963, and that he was in my opinion paid to 
silence tie Harvey Oswald. 

Mr. DULLES. This is based on-this opinion is based on what you have read 
in the press subsequent to November 22? 

Mr. OSWALD. November 24; sir, 1963, the day of my brother’s death. Up 
until that time I had never heard of Mr. Jack Ruby. 

Mr. DULLES. I was including all of the press accounts that carried through 
from the time of the assassination. 

Mr. JEIVNER. Well, the witness has referred, of course, to events immediately 
preceding November 22-that is Mr. Ruby’s apparent interest in-his frequent 
visits to the quarters-did you say the police department? 

Mr. OSWALD. Yes, sir: the Dallas police station. 
Mr. DULLES. I was trying to get at also-to cover what you had previously 

said about possible aid in connection with the assassination of the President. 
Is that based largely on what you have read subsequent thereto? 
Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. DLXLES. This question of mine covers the whole period of your relation- 

ship with your brother. 
Do you recall during that entire period, up to November 22, that your brother 

made any comments with regard to President Kennedy of a derogatory nature 
or character or of any other character ? Did he ever discuss the President with 
you during the whole period ? Of course, he was only President for the last 
3 years. 

Mr. OSWALD. No, sir; I do not recall at any time that he ever mentioned 
President Kennedy’s name or referred to him in any way, either pro or con. 

Mr. DULL.FX Governor Connally-the same question. 
Mr. OSWALD. No, sir; not as Governor Connally. 
Mr. DULLFX Or as Secretary of the Navy? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; to the extent that he had mentioned his letter to 

Governor Connally, his request for his assistance in correcting the dishonorable 
or undesirable discharge that he had received from the United States Marine 
Corps. 

Mr. DULLEB. What was his comment with regard to Mr. Connally, Secretary 
of the Navy, and later Governor? 

Mr. MCKENZIE If you recall, go ahead and tell him. But it is covered in 
some of the letters previously introduced into testimony. 

Mr. JENNEB. If there was any discussion, I would like to have that. And I 
take it, Mr. Chairman, you are interested in that as well. 

Mr. DULLES. I am interested in that, because there has been some testimony 
here from Mrs. Oswald to the general effect that he had not expressed any 
antipathy to Secretary of the Navy and Governor Connally, but rather the con- 
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trary. I would like to get your impression of that, what he might have said to 
you on that subject. 

Mr. OSWALD. All right. 
I do recall a conversation at my home in Fort Worth, Tex., between myself 

and Lee Harvey Oswald- 
Mr. JENNER. Fix the time, please. 
Mr. OSWALD. Approximately the middle part of June 1962, at which time 

the subject was brought up by him about his efforts to have the discharge 
corrected to an honorable discharge, and that again he advised me that he 
had written to the then Secretary of the Navy, John B. Connally, and that Mr. 
Connally, or his office had replied that he was no longer the Secretary of 
the Navy, and that he had turned over the correspondence to the then Secre- 
tary of the Navy, Mr. Korth, I believe. 

Mr. MCKENZIE Mr. Fred Korth. 
Mr. OSWALD. I do not recall any further discussion on that subject. And 

he did not indicate to me the pro or con of any antipathy toward Mr. ConnaRy. 
Mr. DULLEE. He expressed no antipathy? 
Mr. JENNER. As a person? 
Mr. Oswanu. As a person, he did not make any comment, sir. 
Mr. JENNER. And did he at any time, apart from this particular event you 

are now relating, at any time prior to November 22, 1963, ever express any 
antipathy toward Governor Connally as a person? 

Mr. OSWALD. No, sir ; he did not. 
Mr. DULLES. Did you ever hear Marina Oswald express any views about 

President Kennedy one way or the other? 
Mr. OBWALD. No, sir; I do not recall at any time that she has expressed 

any views on Mr. Kennedy. 
Mr. DULLES. Do you recall at any time that Lee Harvey Oswald expressed 

antipathy to government in general, people in authority, leaders? 
Mr. OSWALD. No, sir ; I do not recall. 
Mr. DCLLES. Did he express any-apart from the letters, what he said in his 

letters to you, which we harebut after he returned from the Soviet Union, and 
during the period you saw him, subsequent to his return, did he ever discuss with 
you the failures of government, that government itself was not good, or if the 
kind of government we had in the United States was not good, as was expressed 
to some extent in the letters? 

Mr. OSWALD. No, sir; I do not recall at any time other than in his letters 
during the period of the latter part of 1959, at any time that he made any 
derogatory remarks about any official or any particular leader or the government 
of the United States. 

Mr. DULLES. And that statement would include General Walker, would it? 
Mr. OSWALD. Yes, sir ; it most certainly would. 
Mr. DULLES. He never discussed General Walker with you? 
Mr. OSWALD. No, sir; I never heard him mention the gentleman’s name. 
Mr. DULLES. Did your brother have any sort of pet hatreds, institutions, 

people or otherwise, that he disliked, apart from what he said in his letters? 
I am talking now of the period after his return from Russia. 
Mr. OSWALD. No, sir ; to my knowledge he did not. 
Mr. DULLES. I h,ave nothing further at this time. I may have one last ques- 

tion at the end. 
Do you wish to follow up on any of these points? 
Mr. JENNER. No ; not right at the moment. 
Would you take your diary. There are one or two items that I would like 

to clear up. 
Page l-you speak of the old Denton plant and the new Denton plant. 

Would you please locate those plants? 
Mr. OSWALD. They are both located at Denton, Tex., and they are located 

approximately a mile apart, sir. 
Mr. JEXNER. And they are the plants of the Acme Brick Co. by whom you are 

employed? 
Mr. OSWALD. That is right. 
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Mr. JENNER. And the reason I asked you about these is that you talk about 
going from the old to the new plant, and I wanted to locate them. 

Mr. OSWALD. Yes, sir. 
Mr. JENNER. The incident in New Orleans in which your brother was dls- 

tributing literature of the Fair Play for Cuba Committee-did that come to 
your attention at that time? 

Mr. OSWALD. No, sir; that did not. 
Mr. JENNER. And when was the first time that you became--you ever heard 

of the Fair Play for Cuba Committee, or anything about it? 
Mr. OSWALD. I believe this to be, sir, to the best of my remembrance, on 

Friday night, November 22, 1963, at the FBI office in Dallas, Tex. 
Mr. DULLES. You are referring there, I assume, to Lee Harvey Oswald’s con- 

nection with the committee, aren’t you ? Or are you referring to the fad 
whether he knew there was a committee. 

Mr. JENNEB. Both. 
I will separate those. Did you know there was such a committee at any 

time up to that occasion-had you heard of its existence? 
Mr. OSWALD. Perhaps I had read about it in the paper and not recalling any 

significant value to myself I perhaps had forgotten about it. 
Mr. JENNER. Then I will ask you the other part. 
Had you heard of any connection on the part of your brother with or any 

activity on his part with respect to the Fair Play for Cuba Committee, prior 
to November 22, 1963. 

Mr. OBWALD. No, sir ; I had not. 
Mr. DULLER You knew nothing of his short arrest in New Orleans? 
Mr. OSWALD. No, sir; I did not. 
Mr. DULLES. You didn’t even know he was arrested? 
Mr. OSWALD. No, sir. I did not even know he had traveled from Dallas, Tex., 

to New Orleans, until that night of November 22,1963. 
Mr. JENNER. Page 2 of your memorandum-you recited there that an an- 

nouncer-1 assume a radio station announcer-called you. Did you find that? 
Mr. OSWALI). Yes, sir; I do find the area that you are referring to. The an- 

nouncer did not call me, sir. It was the radio announcer on the radio. 
Mr. JENNEB. I see. 
And what did the announcer say? 
Mr. OSWALD. To the best of my remembrance, sir, the announcer stated that 

a man identified as Lee Oswald had been arrested in connection with a police 
man’s death and possibly the death of the President of the United States on or 
about that approximate time. 

Mr. JENNEI(. And was that the first intimation of any kind or character, or the 
first notice or knowledge to you, of the possible involvement of your brother, Lee 
Harvey Oswald, either in the murder of Policeman Tippit or in the assassination 
of President Kennedy. 

Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. JENNER. And where were you when that announcement was made? 
Mr. Oswa~o. I was in the office of the new Denton plant when this announce- 

ment was made, or at least I first became aware of the announcement on the 
radio at that time. 

Mr. JENNER. Now, would you give us your immediate mental reaction when 
you heard that? 

Mr. OSWALD. I believe, sir, my reaction to that would be somewhat stunned. 
Mr. JENNER. Stunned in the sense of disbelieving? You just could not absorb 

it? 
Mr. OSWALD. No, sir; not to that extent. If I may say this. My own 

personal mental attitude, through my entire life, seems to react to trouble 
to the extent that I do not perhaps go to pieces, so to speak, that I’ react 
apparently calmly in the face of adversity. 

Mr. JENNER. I take it with that disposition that you have that anything 
in life is possible-no matter how extraordinary it may seem at the moment- 
you retain a grip on yourself? 

Mr. OSWALD. Yes, sir ; or at least attempt to. 
Mr. JEIVNEB. You were disbelieving, but it might have been-at least your 



thought was that it was possible, though, you were disbelieving at the 

moment? 

Mr. Osw~~n. That is right. 

Mr. JEEXER. Then you state in your memorandum on page 2 that you 

immediately called your wife Vada. 

Mr. OSWALD. That is right. 

Mr. JENNER. And you went directly to the phone and called her? 

Mr. OS~ALI). That is right. 

Mr. JESSER. What did you say to her? 

Mr. OSWALD. I asked her first had she been listening to the television or 

the radio set, and was she aware that Lee had been arrested. She stated 

she had not heard this, even though she had been listening to television. In 

her statement to me, to the best of my recollection at that time, was that 

they had not, over the television set, referred to Lee by name. 

Mr JENNER. And, as I recall in your memorandum, you immediately told her 

you were going to come right home. 

Mr. OSWALD. That is right. 

Mr. JENNER. And you did depart for home? 

Mr. OSWALD. That is right. 

Mr. JENXER. On page 3 of your memorandum, you make a reference to your 

brother’s arrest. 

Would you find that place on page 3 ? The report to you of his arrest. 

Mr. OSWALD. Yes, sir ; I have it. 

hlr. JENNER. And as I recall, that was a report to you that he had been 

arrested? 

hIr. OSWALD. That is right. 

Mr. JENNER. By whom, and by what means? 

Mr. OSWALD. Over the telephone, by Mr. Dubose, the credit manager in our 

Fort Worth general office. And, “Bob, brace yourself, your brother has 

been arrested.” 

Mr. JENNER. What did you say? 

Mr. OSWALD. “Yes; I know. I just heard.” 

Mr. JENNEB. Did Mr. Dubose elaborate ? Did he say only your brother has 

been arrested? 

Mr. OSWALD. Yes, sir. To the best of my recollection that was his exact 

words. 

Mr. JENNE&. Did he add, if I may refresh your recollection, assuming it is 

so, that he had been arrested in connection with the assassination of President 

Kennedy, and the murder of 05cer Tippit? 

Mr. OSWALD. R’o, sir; I believe I did not give him an opportunity, if he 

wanted to state that, to complete his statement. 

Mr. JENNER You have now given us the whole of that particular con- 

versation? 

Mr. OSWALD. That is right. 

If I might add-other than that as noted on page 3, that he did advise 

me that my mother was trying to reach me, and gave me a number to call. 

Mr. JENNER. I wish to go to that next. You did call her? 

Mr. OSWALD. That is right. 

Mr. JENNER. And where was she ? To where was your call directed? 

Mr. OSWALD. To Fort Worth, Tex., to which address I am not acquainted, 

but the telephone number is her residence in Fort Worth, Tex. I believe that 
to be 1220 Thomas Place. 

Mr. JENXER. And when you called that number, your mother was home? 

hlr. OSWALD. That is right. 

Mr. JENNER. All right. 

What did you say to her? 

Mr. OSWALD. My comment to her that this was Robert, and she immedi- 

ately started advising me of what she had heard, and that she had been in 

contact with a Star Telegram reporter. 

Mr. JENNER. That is the Star Telegram reporter for the Dallas Star 

Telegram ? 

Mr. OSWALD. No, sir, for the Fort Worth Star Telegram, sir. 



Mr. JENXER. Thank you. 
Mr. OSWALD. And that she was going to go to Dallas in the presence of this 

Fort Worth Star Telegram, and she asked me did I have enough money to 
fly down immediately. 

I advised her I was 35 or 30 miles away from Dallas, Tex., that I was not 
in Arkansas, and that it was my intention to go to Dallas just as fast as 
possible. And she stated that she believed she would stay at the Baker Hotel, 
and asked me to meet her there. 

I agreed to this. However, this meeting never did take place at the Baker 
Hotel. 

Mr. JEN~ER. A meeting did take place at the Adolphus? 
Mr. OSWALD. No, sir. As prior testimony-at the Dallas police station, on 

the night of November 22,1963. 
Mr. JENNER. You referred to, on page %-to a Fort Worth general office, 

and a gentleman by the name of Reger. 
Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. JENNER. And that is the Fort Worth general office of the Acme 

Brick Co.? 
Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. JENNER. You mentioned another gentleman there. I don’t know if I read 

your writing correctly. Bill- 
Mr. OSWALD. Darwin. 
Mr. JENNER. Did you speak with him on that occasion that you related in your 

notes? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I did. 
Mr. JENNER. And what was the purpose of your talking with those gentlemen? 
Mr. OSWALD. The purpose of talking to Mr. Darwin was to advise him that I 

needed to go to Dallas, and his immediate reply was yes, he had just heard-1 
believe he did say-about Lee, or about my brother, and that I was to do just 
anything that I deemed necessary and not worry about the office. 

And he did inform me at the latter part of this conrersation that the FBI 
had called the Fort Worth general office in an attempt to talk to me or to locate 
me. 

Mr. JENNER. Was any suggestion made by him at that time that you get in 
touch with the Fort Worth Office of the FBI? 

Mr. OSWALD. No, sir; I advised him that I would contact the FBI upon com- 
pletion of our conversation. 

Mr. JENNF.B. And you did so? 
Mr. OSWALD. I did so. 
Mr. JENNER. And a reference to that- 

Mr. DULLES. By telephone? 
Mr. Oswa~n. That is right. 
Mr. JENNER. A reference to that appears on page 4 of your memorandum. 
Mr. OSWALD. That is right. 

Mr. JENNER. I won’t go into that interview. But on that occasion, and all 
other occasions when you had interviews with, or were interviewed either by 
the FBI or Secret Service, you related the whole truth and nothing but the 
truth to the best of your knowledge and information at the time you were being 
interviewed? 

Mr. OSWALD. That is right. 
Mr. JENNER. At this moment, had you contacted anyone other than those you 

have now mentioned? 
Up to this point of the sequence of events? 
Mr. OSWALD. May I qualify that question-outside of my office in Denton, 

Tex., sir. 
Mr. JENNER. The office in Denton, Tex., the call to your mother, the call to 

Mrs. Oswald, your wife Vada, the call to the FRI office. 
Mr. Oswa~n. No, sir; I did not. 
Mr. JENNER. Are all of the contacts that you had and all of the occasions of 

interviews during the period November 22, 1963, through the following week, 
November 25, recorded in your memorandum? 
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Mr. DULLES. I wonder if to save time we could ask him to review that memo- 
randum and to report if he finds that there are other calls that were made. 

Mr. JENNER. Will that be acceptable to you, Mr. McKenzie? 
Mr. MCKENZIE. Fine. 
Mr Dulles, it is a quarter of one. Being as how it is a quarter of one, I 

know you have a luncheon meeting to go to. Our plane does not leave until 
5 o’clock. We have to leave here no later than 3 :30. We will be glad to have 
lunch and come back, if it would suit your convenience. 

Mr. JENNER. There are a couple of things, in the interests really of Mr. 
Oswald, that have turned up, when I studied the memorandum last night, that 
I am sure Mr. McKenzie would like to have. 

Mr. DULLES. Yes ; I would like to give Mr. McKenzie plenty of time. 
If the car is there, I can wait another 5 or 10 minutes. But I think that it 

would be better if I were to come back. 
We will recess at this time until 2 p.m. 
(Whereupon, at 12 :45 p.m., the President’s Commission recessed.) 

Afternoon Session 

TESTIMONY OF ROBERT EDWARD LEE OSWALD RESUMED 

The President’s Commission reconvened at 2 :3O p.m. 
Mr. DULLES. The Commission will come to order. 
Mr. JENNER. Returning to page 1 of your memorandum, as I recall your 

recording of the events of that day, November 22, 1963, you first learned of 
the assassination or attempted assassination as of that moment of President 
Kennedy while you were at lunch with some fellow workers. 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And would you identify those fellow workers, please? 
Mr. OSWALD. If I might- 
Mr. MCKENZIE. I ask you to withdraw that. 
Mr. JENNER. All right. You don’t like the expression “fellow workers”? 
Mr. DULLES. You object to the whole question, or just the way it was 

phrased? 
Mr. MCKWZIE. Let’s rephrase it, Mr. Dulles, if I may, please. 
Mr. JENNER. I will yield to you, Mr. McKenzie. Fellow employees. 
Mr. MCKENZIE. That is tine. 
Mr. JENNER. You were at lunch with fellow employees ef Acme Brick Co.? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. Would you please identify those gentlemen? 
Mr. OSWALD. They are Mr. Bill Darwin, the director of marketing of the 

Acme Brick Co., Mr. Burnett Henry, director of plants and transportation of 
the Acme Brick Co., Mr. Bob Oech, who is the Texas division plant manager. 

Mr. JENNER. Of Acme Brick Co.? 
Mr. OBWALD. Of Acme Brick Co. 
And Mr. Bud Adams, who is the plant manager of both the old and new 

Denton plants. 
Mr. JENNER. And it was at this time and on this occasion at lunchtime that 

you first heard any intimation or otherwise of the assassination or attempted 
assassination of President Kennedy? 

Mr. OSWALD. Yes, sir. At the completion of our lunch, as we were departing 
from the restaurant, as noted in my memorandum, page 1. 

Mr. JENNER. NOW, you speak on that page of driving in an automobile, either 
all or some of you gentlemen. 

Whose automobile was that? 
Mr. OSWALD. All of us were in one automobile, and we were in Mr. Burnett 

Henry’s automobile. 
Mr. JENNER. And I take it-did the automobile have a radio in it? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; it did. 

454 



Mr. JENNER. And did you gentlemen have the radio in operation? 
Mr. OSWALD. Yes, sir ; we did. 
Mr. JENNER. And listening to it? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; we were. 
Mr. JENNEB. Were you listening to anything in particular? 
Mr. OSWALD. Yes, sir. 
Mr. JENNEIZ. What? 
Mr. OSWALD. We were listening to a newscast of the eveuts that had already 

taken place in Dallas, Tex., at approximately 12 :36 that afternoon. 
Mr. JENNER. And you record the time in your notebook? 
Mr. OSWALD. Yes, sir-as approximately 1 p.m., sir. 
Mr. JENNER. I think we had reached page 6 of your memorandum. 
You record on pages 4 and 5-I think towards the bottom of page 4, and 

the upper portion of page &your meetin, n that day or early evening with 
Marina and, I believe your mother-but at least Marina. 

Is that correct? 
In Dallas? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And just for the purpose of making sure of the record, I gather 

from your testimony yesterday that this was the first time that you had seen 
Marina since Thanksgiving Day of 1962? 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNEB. And where aid this visit take place-where did you meet her 

on this occasion? 
Mr. OSWALD. At the Dallas police station. 
Mr. JENNER. Did she have either or both of her children with her? 
Mr. OSWALD. She had both of her children with her. 
Mr. JENNER. That would include the infant Rachel? 
Mr. OSWALLL Yes, sir; that is correct. 
Mr. JENNER. Were you advised at any time prior to this occasion that her 

second child had been born to her? 
Mr. 0s~~. No, sir; I had not been. 
Mr. JENNER. And this was the first information you had on this subject? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. DULLEK You probably knew that a child was contemplated. 
Mr. JENNFX Well, he might not. 
Mr. OSWALD. No, sir; I wasn’t aware of that. 
Mr. JENNER. Had you even up to that moment been advised directly or 

indirectly that Marina had been pregnant, from which pregnancy the child 
Rachel had been born? 

Mr. OBWALD. No, sir ; I had not been advised. 
Mr. JENNER. Was there an interpreter present at the time you visited with 

Marina : as I recall your mother was present, also. 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. Was there an interpreter there at that time? 
Mr. OSWALD. There was a Mrs. Paine there, who was acting as an interpreter. 
Mr. JENNER. You have now named everybody present-yourself, Marina, and 

her two children, your mother, yourself, and Mrs. Paine. 
Mr. OSWALD. With the exception, sir, that there was a police officer, or my 

assumption that he was a police officer, in the room. 
Mr. JENNER. Was he in uniform or plain clothes? 
Mr. OSWALD. Plain clothes. 
Mr. DULLES. Mr. Paine was not there at this time? 
Mr. OSWALD. No, sir, he was not. 
Mr. DULLES. He came later that day, did he? 
Mr. OSWALD. Just a very few minutes after this meeting. 
Mr. JENNEE. Mrs. Paine then acted as interpreter between yourself and 

Marina and between her and others in the party? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. Did you say anything in the presence of everybody Tao her with 

respect to the birth of her second child, which came as a complete surprise to 
you? 
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Mr. OSWALD. If memory serves me correct, sir, I did make some type of state- 
ment to that effect. 

Mr. JENNER. Did you express surprise? 
Mr. OSWALD. I feel certain that I did, sir. 
Mr. JENNER. Do you recall now-you walked into the room, and there was 

Marina with these others, but with two children, one an infant that you had 
not seen before. Was it immediately explained to you? Did you inquire as to 
the identity of the infant? Can you reconstruct that for us? 

Mr. OSWALD. To the best of my remembrance on that, sir, possibly during the 
preceding half hour, when I was talking with my mother, she possibly;this I 
am not clear-advised me of the second child. If she did not, I was, of course, 
much more surprised when I walked into the room where Marina was holding 
the infant. I remember looking at the infant, as Marina held the infant, and 
making some type of comment about whether or not it was a boy or girl and 
how old it was. 

Mr. JENNER. I don’t recall this recorded in your memorandum-and it may 
very well be-that the preceding half hour you had had a meeting or conference 
with your mother? 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And was that-in whose presence was that conference? 
Mr. OSWALD. First in the presence of two or three FBI agents, and a Star 

Telegram reporter, Fort Worth Star Telegram reporter, at the Dallas police 
station. 

Mr. JENNER. Do you record that event in your memorandum? 
Mr. OBWALD. Yes, sir; I do, on page 5. 
Mr. JENNER. On page 6 there is a reference, I think I have interpreted your 

writing, to a Mr. Cummings. Would you find that place on page 6? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I have it. 
Mr. JENI~ER. Do I interpret your writing correctly? 
Mr. OSWALD. That is correct. I believe his name to be a Lieutenant Cummings. 
Mr. JENNEB. That is what I sought. He was an officer of the Dallas police 

force? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. I believe you record on page 6, that Mr. Cummings, Lieutenant 

Cummings, or some other-well, I don’t want to interpret what you do record- 
but you received a report at that time, according to your memorandum, of the 
fact of the arrest of your brother, Lee, in connection with the murder of Officer 
Tippit. 

Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. JENNER. Is that the first information you had that your brother had 
actually been arrested in connection with that incident? 

Mr. OSWALD. No, sir; it was not. 
Mr. JENNER. When had you first received information in that respect? 
Mr. OSWALD. As my prior testimony stated, at the of&e, at the new Denton 

plant, when Lee’s name was first mentioned, stating that he had been arrested 
in regards to the shooting to death of a police officer, and possibly the President 
of the United States. 

Mr. JENNEE All right. 
Page 74id you, at the time of the events recorded on page 7, see or request 

to see your brother, Lee Harvey Oswald? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I did. 
Mr. JENNER. And of whom did you make that request? 
First I would put it this way: Did you see Lee Harvey Oswald on that day 

or evening? 
Mr. OSWALD. No, sir ; I did not. 
Mr. JENNER. But you did make a request? Of whom did you make that 

request? 
Mr. OSWALD. To a police officer. I cannot recall his name. He reportedly 

passed on my request to captain of police, Captain Fritz. 
Mr. JENNER. And what was his response? 
Mr. OSWALD. The police ofhcer who passed on my request asked that I stay 

around, that Captain Fritz was quite busy, that he would see me later. 
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Mr. JENNER. And did you see Captain Fritz later? 
Mr. OSWALD. I did see him, but I did not talk to him. By this, I mean he 

was in his glass office, within an office, and I did see him through the glass, but 
I did not talk to Captain Fritz. 

Mr. JENNER. What was the disposition of your-at least as of that day-of 
your request to see your brother? 

Mr. OSWALD. None, sir. 
Mr. JENNER. Not decided either way? 
Mr. OSWALD. I never did receive an answer either way, sir. 
Mr. JENNEB I see. 
And you eventually left the police station, did you? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. You record on page 7 that you walked to your automobile, do you 

not? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I do. 
Mr. JENNEB. Now, would you trace your course from the time you left the 

Dallas City police o5ce to the time you retired that evening? 
Mr. OSWALD. You are referring to the time that I first left the Dallas police 

05ce? 
Mr. JENRER. Yes--start there, and trace your steps to the time you retired 

for the evening. 
Mr. OSWALD. Well, my departure of the Dallas police 05ce-I walked to my 

car that was in a parking lot approximately seven blocks away. 
Mr. JENNEB. About what time of day or evening was this? 

Mr. OSWALJL To the best of my recollection, approximately 8 o’clock at night, 
sir. 

Mr. JENNEX. All right, sir. When you left the Dallas police o5ce or station, 
did you then have a definite route in mind as to where you were going? 

Mr. OSWALK No, sir; I did not. 
Mr. JENNEB. You had no arrangements with anybody, and no one had any 

with you, with respect to where you might or could go? 
Mr. 0swar.u. That is correct. 
Mr. JENNEB. All right. Proceed, please. 
Mr. OSWALD. On arrival at my car in the parking lot in Dallas, Tex., I started 

to drive, I did drive to Fort Worth, Tex., by Highway SO. 
Mr. JENNEB. You were then-you then had in mind doing what-returning 

home? 

Mr. OSWALD. No, sir; that was not the direction of home, sir. I did not have 
anything in mind other than I wanted to drive and to arrange my thoughts at 
that particular time. 

Mr. JENNER. All right. 
Now, you do say, and I quote from your memorandum, “I was attempting to 

arrange my thoughts and my fears.” 
Do you find that expression on page 7? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JEXNER. Now, would you please explain to the Commission what was 

meant when you recorded the sentence, “I was attempting to arrange my thoughts 
and my fears”? 

Mr. OSWALD. What I meant by that statement, sir-not being disrespectful- 
I believe it speaks for itself in view of the happenings of the day. To further 
elaborate on that, I wanted to have some time by myself to think about the hap 
penings of the day and the arrest of my brother, Lee Harvey Oswald, and the 
reference to my fears, whether or not he could have possibly done this. He 
had been up to that time either accused or arrested for the death of Police 
Officer J. D. Tippit, and the investigation that was now going on in Dallas as 
to the death of the President of the United States and the wounding of Governor 
Connally, of Texas. 

Mr. JENNEB. All right. You were then driving in your automobile. 
Did you actually reach Fort Worth? 
Mr. OSWAILJ. Yes, sir; I did. 
Mr. JENNER And then what did you do? 
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Mr. OSWALD. After driving through Fort Worth, to the west side of Fort Worth, 

I turned around and headed back toward Dallas. 

Mr. JENNER. Excuse me. Up to this point it was continuous driving, except as 

you might have been resting or waiting a change of stoplight or something of 

that character? 

Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. JENNER. Did anybody contact you, or did you speak with anybody during 

the period of this drive up to the moment we now have reached? 

Mr. OSWALD. No. sir; they did not. 

Mr. JENNER. All right, sir. You reversed your course and then where did 

you go? 

Mr. OSWALD. When I reversed my course, I still did not have any idea as to 
exactly where I was going. But I did reverse my course, and I started driving 

on the turnpike between Fort Worth and Dallas. 

Mr. JENNER. Does that have a highway number? 

I notice you mentioned a Highway 80. 

Is that the same as the turnpike? 

Mr. OEWALD. No, sir; it is not. 

Mr. JENNER Would you explain that, please? 

Mr. OSWALD. Highway 80 is on the old highway from Fort Worth to Dallas, 

the turnpike being a later and more modern trafficway. 

Mr. MCKENZIE. And a toll road. 

Mr. OSWALD. And a toll road. 

Mr. JENNFX Did you take Highway 80 in going to Fort Worth? 

Mr. OSWALD. Yes, sir; I did. 

Mr. JENNEB. But you returned by the toll road? 
Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. JENNER. All right, sir. 

I take it you continued your drive--continued to drive along, while you were 

attempting to rearrange your thoughts. 

Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. JENNER. And you eventually arrived where? 

Mr. OSWALD. At Dallas, Tex., sir. 

Mr. JENNEXL Did you become a guest of a hotel; did you register anywhere? 

Mr. OSWALD. Yes, sir, I did. 

Mr. JENNER. Where? 

Mr. OSWALD. At the Statler Hilton Hotel. 

Mr. JENNER. In Dallas? 

Mr. OSWALD. Yes, sir. 

Mr. JENRER. Now, up to that moment, having in mind your route, had any- 

body contacted you, had you spoken with anybody? Up to the time that you 

entered the Statler Hilton Hotel to register? 

Mr. OSWALD. Yes, sir ; I had spoken to somebody. 

Mr. JENNER. Who was that? 

Mr. OSWALD. A gas station attendant midway on the turnpike where I stopped 

to buy gas. 

Mr. JENNER. But other than that incident, you had no contact with anyone? 

Mr. OSWALD. That is correct, sir. 

Mr. JENNER. All right. You registered? 

Mr. OSWALD. Yes, sir. 

Mr. JENNER. Did you go to your room? 

Mr. OSWALD. Yes, sir; I did. 

Mr. DULLES. Approximately what time was this? 

Mr. OSWALD. Approximately 10 :30 p.m., that night, sir. 

Mr. JENNER. After registering, did you retire for the evening, or did you go 

somewhere? 

Mr. OSWALD. No, sir; I did not retire for the evening. I did, in fact, go 

into the coffee room of the Statler Hilton Hotel in Dallas, and have a ham 

sandwich and some milk, and shortly after completing this, I walked across 

the street, which was approximately a half a block down the street, to the 

Dallas police station again. 

Mr. JENNER. All right. 
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Now, up to that moment, other than was necessary for you to register and 
your conversation with a waitress, in connection with your having some evening 
lunch, did you have any contact with anybody? 

Mr. OSWALD. No, sir; I did not. 
Mr. JE~NEB. Did you have any contaot at all of any kind or character up 

to this moment with anybody in connection with the events of the day? 
Mr. OSWALD. No, sir; I had not. 
Mr. JENNEB. All righ,t. 
You went across the stti to the Dallas City police station? 
Mr. OSWALD. Yes, sir, I did. 
Mr. JENNER. Had you had an appointment? 
Mr. O~WALE No, sir, I did not. 
Mr. JENNER. What was your purpose in going across the street for that visit? 
Mr. OSWALD. I wanted ato speak to Captain Fritz, if possible. 
Mr. JENNEB. You record on page 8 that you entered the Dallas police station, 

you were interviewed or consulted by some FBI agents in a small office. 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNEB. Do you recall their names? 
Mr. OSWALR No, sir; I do not. 
Mr. JENNEB. I take it in any event, however, that ‘they questioned you, did 

they? 
Mr. OSWAL.D. That is oorrect. 
Mr. JENNEB. And were all the answers that you gave the truth and nothing 

but the truth to the best of your information, recollection, and belief, at that 
time? 

Mr. OSWALD. It most certainly was, eir. 

Mr. JENNEB. All right, sir. 
When did you learn, if you ever learned, that your brother, Lee Harvey 

Oswald, had in fact been charged with the assassination of President Kenntiy? 
Mr. OSWALD. At approximately midnight or a few minutes before midnight, 

November 22, 1!363. 
Mr. JENNER And is that recorded on page 8 of your memorandum? 
Mr. Oswann. Yes, sir, it is. 
Mr. JEHNER. What was your reaction when that information was conveyed 

to you? What were your thoughts? 

Mr. OSWALD I do not recall if I had any thoughts at tha,t particular time, 
sir. I did not make any comment that I recall. I believe I just shook my 
head. 

Mr. JENNEB. I was going to ask you in ronnection with page 8, your opinion 
respecting the possible involvement of your brother, Lee Harvey Oswald, in 
the assassination of President Kennedy, but Mr. Dulles this morning in his 
questions has covered that subject, so I will skip it. 

Now, did you see Captain Fritz that evening? 
Mr. OSWALD. No, sir, I did not. 
Mr. JENNEB. Did you attempt to see him? 
Mr. Oswa~o. Yes, sir; I did. 
Mr. JENNEB. Did you inquire further with respect to an opportunity on 

your part that you wished to see your brother? 

Mr. OSWALD. No, sir; I had been told so many times that Captain Fritz 
was quite busy, and I realize, of course, he was, and I let it go at that 

’ Mr. JENNEB. Now, following your visit to the police station, which you do 
record there, and therefore I won’t go into it further, what did you do that 
evening? 

Mr. OSWALD. I returned to my hotel, sir. 
Mr. JE~NER And retired? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNEB. Now, between the time you left the Statler Hilton Hotel and 

the time you returned there to retire, were you contacted by anybody or did 
you have any conversation with anybody respecting the course of events of the 
day, other than you have recorded in your memorandum? 

Mr. OSWALD. No, sir; I did not. 
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And 1 might add I did register under my regular name at the Statler Hilton. 
Mr. JENNER. I didn’t even think to ask you that, because I assumed it was SO. 

On page 9, you record and report the following morning an occasion when 
you were in the barber shop of the Statler Hilton, obtaining a shave. Isn’t that 
correct, sir? 

Mr. OSWUD. That is correct. 
hlr. JENNER. And you also record an observation by one or both of the barbers, 

I think the gentleman who was shaving you, on the subject of your brother, 
Lee Harvey Oswald deserved a fair trial like anybody else. 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And then you end up that comment, “but I did leave my barber 

a 50-cent tip.” 
That followed an observation on your part that you did not engage in that 

conversation, and you merely listened. 
Mr. OSWALD. That is correct, sir. 
Mr. JENNEILLNOW, would you indicate to me the signidcanee if there is any 

significance, of the expression “but I did leave my barber a 50-cent tip.” 
Mr. OSWALD. The only significance, sir, that I put to it at that time was that 

for the drst time I was listening to somebody other than police officers and FBI 
agents as to the past events of the preceding day, and I was more or less hearing 
again for the first time a reaction, either-pro and con, to these two gentlemen’s 
opinions, who I would take at that time would be average people, as to whether 
or not Lee did have a right to a fair trial, regardless of what he had done or 
been accused of. 

Mr. JENNER. And do I take it a fair interpretation of your comment is that 
you were pleased that average everyday people, that their reaction was that 
your brother, Lee Harvey Oswald, was entitled to, and they hoped he would ob- 
tain a fair and impartial trial when put to trial? 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And your reference to a 50-cent tip was an emphasis in your own 

mind of your pleasure that a spontaneous reaction of ordinary people was that 
he was entitled to and they hoped he would receive a fair and impartial trial? 

Mr. OSWALD. That is correct, sir. 
Mr. JENNER. Would you turn to page 10, please ? You record events-you were 

then in the district attorney’s office? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; that is correct. 
Mr. JENNER. You refer to a “H. Wade.” Who is H. Wade? 

Mr. OSWALD. Mr. Henry Wade. 
Mr. JENNER. And what office did he hold? 
Mr. OSWALD. Dallas District Attorney. 
Mr. JENNJCR. All right. 
I don’t know as I interpret your handwriting clearly. 

YOU have written reference to a Jim Bowie. 
It looks to me as though 

Who was Jim Bowie? 
Mr. OSWALD. First assistant district attorney to Mr. Henry Wade. 
Mr. JON=. On page IO YOU use-you make a reference to, or a comment 

with regard to a conversation which I take it took place between you and Mr. 
Wade and Mr. Bowie, either or both of them, which was “not too informative.” 
Do you find that? 

Mr. OswALn. Yes, sir, I do see the section that you are referring t-if I may 
elaborate on that. 

Mr. JENNER. I would like to have you elaborate. 
Mr. OSWALD. “Not too informative on either side.” 
Mr. JENNER. Either side of what? 
Mr. Oswa~n Referring to the district attorney’s office as one side and my side 

as the other side. 
Mr. JEKNER. On what issue? 
Mr. OSWALD. Of the conversations that we had in reference to the legal stand- 

ing of Lee Harvey Oswald or to his guilt, of the accusations that had been- 

that he had been charged with. 
Mr. JENNER. Would you turn to page 12? 
Mr. OSWALD. Yes, sir. 



Mr. JENNE& There is a reference there to a conversation as t0 whether Lee 
Harvey Oswald would say anything to you when and if you interviewed him. 

Mr. OSWALR That is correct. 
Mr. JENNER. What did you have in mind as to the subject matter about which 

Lee Harvey Oswald might speak with you? 
Mr. OSWALD. To the amount of involvement, if any, with relation to the death 

of the President of the United States on November 22, 1953. 
Mr. JENNER. You were then contemplating your prospective conversation with 

him? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNER. And you use an expression also there that you would do your 

best. Do you And that? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I do. 
Mr. JENNER. Now, you would do your best to do what, sir? 
Mr. OSWALD. To find out. 
Mr. JENNER. From whom? 
Mr. OSWALD. From Lee Harvey Oswald, during our conversation or our- 
Mr. JENNEB. Your prospective interview? 
Mr. OSWALD. Our prospective interview, whether or not he did in fact per- 

form the acts, either alone or with other people, that he had been accused of. 
Mr. JENNER. I see. 
Now, following that conversation that you do record on that page, did you see 

your brother? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I did. 
Mr. JENNER. Where? 
Mr. OSWALD. Dallas police station. 
Mr. JENNEB. Will you describe the surroundings? 
Mr. OSWALD. I was taken up on the elevator by a Dallas police oftlcer-Mr. 

Tom Kelley, inspector from Washington, D.C., U.S. Secret Service joined us, and 
one agent, Mr. Mike Howard. On arrival to the floor where Lee was being held, 
the police officer passed through a glass slot in the window to another polic* 
officer the paw, I believe signed by Captain Fritz, which authorization was for 
me to see Lee Harvey Oswald. Two or three minutes went by, and I was 
advised that he was now ready to see me, and I was taken to a small room 
to the left of the elevators on this floor, and no one else was in this room on his 
side, or my side of the glass partitions that separated the locked side from the 
unlocked side. 

And Lee was standing there before me on the other side of the glass. 
Mr. DULLES. Did you have the impression that the officers had told your 

brother that you were the one who was coming to see him? 
Mr. OSWALD. No, sir; I did not. 
Mr. DULLES. Because you just said that the officer said he was ready to see 

you, and I gained the impression from that- 
Mr. OSWALD. Yes, sir-whether or not I meant by that that-1 do not believe 

that was my full meaning on that statement, because 1 was not aware that 
they had actually told Lee that it was me he was about to see. 

Mr. JENNEB. Did you converse with your brother? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I did. 
Mr. JENNEB. By what means? 
Mr. OSWALD. By telephone, while looking at him through the glass partition. 
Mr. DUI.LES. How far apart were you, roughly? 
Mr. OSWALD. Just a matter of inches. 
Mr. JENNER How long were you in that room, conversing with your brother? 
Mr. OSWALD. Approximately 10 minutes. 
Mr. JENNEE. And as near as you can recall, what did he say to you and 

what did you say to him? 
Mr. OSWALD. I do recall to the best of my ability his 5rst statement to me was 

“How are you?” 
My reply was “I am fine.” 
I asked him how he was-as I observed the cuts and bruises on his face. 

He said he was just 5ne, and that they were treating him okay. I believe his 
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next statement was at this time “I cannot or would not say anything because 
the line is apparently tapped.” 

I did not comment on that, and he rather carried the conversation for 2 or 3 
minutes. 

Mr. JENNER. Would you repeat it to us as best you can recall it, please? 
Mr. OSWALD. Sir, I do not recall this particular part of the conversation. 
Mr. JENNER. Just do your best. 
Mr. OSWALD. I am sorry, sir, I just cannot recall that particular part of the 

conversation. I might comment on that particular part to this extent. That 
I felt that it was rather a mechanical conversation from his standpoint. 
He seemed to be speaking very fast, and there was approximately 2 or 3 minutes 
of him speaking in this nature. Then I took the initiative and started speaking 
to him about the family. 

Mr. JENNEB. His family? 
Mr. OSWALD. About the family, including his family, my family. And, also, 

at this time, when we talked about his family in particular-I believe my 
question to him was “What about Marina and the children?” 

His reply to me at that time was “Don’t worry about them. The Paines 
will take care of them”-that his friends, the Paines, would take care of them 
satisfactorily. 

Mr. JICIVNJCB. That Lee’s friends, the Paine& would take care of them satis- 
factorlly ? 

Mr. OSWALD. That is correct. 
My reply to him on that was what he considered to be his friends were not 

mine. 
Mr. JENNER Did he respond to that? 
Mr. OSWALD. Not to my recollection, sir. 
Mr. DULLES. Were you the first member of the family to see him, or had 

Marina seen him the day before? 
Mr. MCKENZIE. Both Marina and Marguerite had seen him before. 
Mr. OSWALD. Earlier that afternoon, sir. I was the last member of the 

family to see him. 
Mr. JENNER. Did you say anything about the new child, Rachel? 
Mr. OBWALD. Yes, sir; I did. 
Mr. JENNEB. Did you raise that, or did he? 
Mr. Oswann. I believe I did, sir. 
Mr. JE~NEB. What did you say? 
Mr. OSWALD. I simply stated that I had seen the new baby and was not 

aware of it at that time. 
Mr. JENNER Not aware that the baby had been born? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNEB. Did he respond to that? 
Mr. OSWALD. Yes, sir, he did. 
Mr. JENNEB. What did he say? 
Mr. 0swar.n. He smiled and stated he had hoped for a boy rather than a 

girl. His further comment was, “Well, you know how that goes.” 
Mr. JENNER. He said nothing, I take it, then, by way of apology or otherwise 

that you had not theretofore been informed of the birth of this child? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNEX. You record on page 13 of your memorandum-you use this ex- 

pression : “I was not talking to the Lee I knew.” 
Do you find that? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I do. 
Mr. JENNEB. Would you read that full sentence? 
Mr. OSWALD. “He talked about the Paines as his friends and that they would 

take care of Marina and the children.” 
Excuse me-1 started too soon. 
Mr. JENNEB. That is all right. 
Mr. OSWALD. “I stated who he considered to be his friends were not necessarily 

mine. I did this to try to get through to him. To me his answers were 
mechanical and I was not talking to the Lee I knew.” 

Mr. JENNEB. Were you able to get through to him? 
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Did you feel you got through to him? 
Mr. OSWALD. No, sir; I was not. 
Mr. JENNER. And would you elaborate, please, on your expression “I was not 

talking to the Lee I knew”? 
Mr. OSWALD. I was referring more specifically to the first part of our conver- 

sation, where his conversation seemed to me, as previously stated, very 
mechanical. 

Mr. JENNER. You had the feeling he was not exposing himself fully to you? 
Mr. Oswam. That is correct. 
Mr. JENNER. Was this the last time you ever saw your brother? 
Mr. OSWALD. Alive, sir? 
Mr. JENNER. Yes. 
Mr. OSWALD. Yes, sir; it was. 
Mr. JENNER. On page 14 you re,cord a later conversation after you had left 

your brother-you have an expression there along the lines that you agreed 
with someone that if the conversation had been person to person, that things 
might have been different. Do you find that? 

Mr. OSWUD. Yes, sir; I do. 

Mr. JENNER. Would you please elaborate on what you meant by that? 
Mr. OSWALD. By “we” in that paragraph, sir, on page 14, I am talking about 

Mr. Tom Kelley, Inspector from Washington, D.C., United States Secret Service, 
and agent, Mr. Mike Howard. 

Our discussion was of the nature--I related to them as best I could remember 
my entire conversation with Lee Harvey Oswald on that afternoon of No- 
vember 23, 1963, and I was of the opinion, or perhaps expressed, either by Mr. 
Kelley or Mr. Mike Howard, that had we been placed in a room facing each other, 
perhaps more could have been learned or something could have been learned 
about whether or not he was actually guilty or how much he was involved in the 
assassination of the President of the United States. 

Mr. JENNER. Could I elaborate on that? If you talked person to person to 
him in a room, in which there was assurance there was no bugging, nobody 
listening to your conversation, that you might have been able to obtain more 
information from him? 

Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. JENNER. Is that a fair summary? 
Mr. OSWALD. That is, sir. 
Mr. JENNER. If you wish him to elaborate or expand or amend that, Mr. 

McKenzie, it is perfectly all right with me. 
Mr. KCKENZIE. No-that is all right. 
Mr. JENNER. Does Mr. Oswald wish to elaborate? 
Mr. OSWILLD. No, sir; I do not. 
Mr. JENNER. Mr. Chairman, I have concluded my examination. 
On behalf of myself and the staff, I express to Mr. Oswald and to Mr. 

McKenzie our appreciation for the splendid cooperation that we have received, 
and the frank and direct answers that the witness has given to all of the ques- 
tions I have put to him. 

Mr. MCKENZIE. Thank you, sir. 
Mr. DULLES. I am very glad that was put on the record. I entirely share it 

for the Commission. 
Mr. OSWALD. If I could, possibly, sir, at this time--- 
Mr. JENNER. Would you like to add anything? 
Mr. OSWALD. I would like to make one little statement in regard to my memo- 

randum, on page 12. . 

Mr. JENNER. Proceed. 
Mr. 0s.~~. In relation or reference to my intentions at that time, as it is 

now, as recorded on page 12, “Intentions then as now was to find out the truth 
and nothing else.” 

Thank you. 
Mr. DULLES. Thank you. 
I have one question, only one. 
You testified, I believe, yesterday that when you met your brother at the air- 
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port, upon his return from the Soviet Union, that he seemed somewhat disap- 
pointed that the press was not there to meet him and talk with him. 

Do you recall, in your relat.ions with your brother, any other instances where 
he appeared to desire publicity? 

Mr. OSWALD. No, sir; it is my opinion that that was the only time that I felt 
like possibly he dld want publicity. At later dates, at my home, in Fort Worth, 
Tex., where they stayed, on quite a few occasions, either by telephone call or 
the newspaper reporter actually coming to my home, he stated he did not want to 
speak to him, and he did not want to see them, and they did not, sir, while he 
was in the presence of my home. 

Mr. DULLES. Thank you very much. 
Mr. JENNEB. May I ask one further thing? 
What is your religion? 
Mr. OSWALD. I was raised in the Lutheran religion, sir. 
Mr. JENREB. And were all three of you boys so reared? 
Mr. OSWALD. That is correct, sir. 
Mr. JENNEB. Were you steady churchgoers ? Or were you churchgoers at 

all ? 
Mr. OSWALD. Yes, sir, we were. 
Mr. JENNEB. All three of you? 
Mr. OSWALLI. Yes, sir; we were. 
Mr. JENNEB. I have nothing further. 
Mr. DULLES. I want to join Mr. Jenner in expressing to you and your counsel, 

Mr. McKenzie, our thanks for your full and I believe frank testimony. I think 
you have been very helpful to ns. I wish to thank you for it. 

Mr. OSWALD. Thank you, sir. And we hope that we have been of some help. 
Mr. JENNJZB. You have. 
Mr. MCKENZIE. I thank you, Mr. Chairman, for that statement, and likewise, 

Mr. Jenner, I appreciate on behalf of myself and Mr. Oswald your statement for 
the record. 

I only have a few brief questions, Mr. Chairman, if I may, sir. 
Mr. DULLES. These are to be put to your client? 
Mr. MCKENZIE. Yes, sir. Although I will say this at this time-that the Chair 

has very generously, and Mr. Jenner likewise, granted me the opportunity to 
question or ask Mr. Oswald questions as we proceeded along. 

Robert, there is a contract which has been introduced into the record, and I 
believe it is Commission Exhibit No. 277, which contract is dated December 9, 
1963, and it is signed by Marina N. Oswald and yourself, and approved as to form 
by John M. Thorne, Attorney, and James H. Martin. In this contract, it provides 
that Marina Oswald has appointed you as an assistant business manager to 
Mr. Martin. And in the last paragraph of the contract there-is a statement to the 
effect that she has employed the firm of Thorne and Leach, attorneys-at-law, and 
further agreed that their services will be available at all times to yourself and 
that you will use same as required by you. 

Now, my question to you is this: Have you ever at any time employed Mr. 
John M. Thome to represent you? 

Mr. OSWALD. No, sir; I have not. 
Mr. MCKENZIE. Has Mr. Thome ever represented you in any capacity? 
Mr. Oswam. No, sir; he has not. 
Mr. MCKENZIE. All right, sir. 
Mr. DULLES. May I just ask one question? 
Mr. McKenzie now is your appointed lawyer? 
Mr. OSWALD. He is my selected lawyer. 
Mr. MCKENZIE. Did Lee Harvey Oswald ever tell you or advise you, or haa 

Marina N. Oswald told you of any trips that I&e took, or cities that he visited 
in Russia, other than Moscow, Minsk, or the hunting trip he took while he was 
in Russia reported in your diary ? Or reported not in your diary, but reported in 
the letters to you? 

Mr. 0s~~. No, sir; he did not. 
Mr. MCKENZIE. Do you know of any cities or any places that he might have 

gone in Russia, other than the two cities that I have named, and the hunting 
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trip that he took as reported in the letter to you, which has been introduced into 
evidence? 

Mr. OSWALD. No, sir ; I am not aware of any other cities. 
Mr. MCKENZIE. Did Marina N. Oswald have either June Oswald, her two-year- 

old child, or Rachel, her infant child, baptized, to your knowledge? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; she has. 
Mr. MCKENZIE. And where was that, sir? 
Mr. OSWALD. It is my understanding that this took place in Dallas, Tex., some 

time in the year of 1963. sir. 
Mr DULLES. You are speaking now of June? 
Mr. OSWALD. I am speaking now of June. 
Mr. MCKENZIE. Has the baby Rachel been baptized as of this time? 
Mr. OSWALD. Not to my knowledge, sir. 
Mr. MCKENZIE. Do you know what faith June was baptized in? By faith I 

refer to what particular church or denomination. 
Mr. OSWALD. I believe, sir, this was the Greek Orthodox Church. 
Mr. MCKENZIE. From your acquaintance with Marina Oswald, and based on 

your discussions with her, both in your home and elsewhere, including cemetery 
visits which you have made with her, do you now consider and believe that 
Marina N. Oswald is a Christian and believes in the teachings of our Lord and 
Savior Jesus Christ? 

Mr. OSWALD. I do, sir. 
Mr. MCKENZIE. Has she professed such faith to you? 
Mr. OSWALD. Not directly, sir-only by implication, sir. 
Mr. MCKENZIE. Do you believe or have you formed an opinion now, based on 

your discussions and observations of Marina Oswald, as to whether or not Marina 
N. Oswald is a Communist or a Soviet agent, either now or at any time since you 
met her at Dallas, Love Field, in June of 1962? 

Mr. OSWALD. No, sir; I do not believe that she is any of those things. 
Mr. MCKENZIE. Now, do you think she is a Communist? 
Mr. OSWALD. No, sir ; I do not. 

Mr. MCKENZIE. Do you have any opinion as to whether or not she is at this 
time or since she arrived in this country? 

Mr. OSWALD. I am of the opinion that she is not, based on my observations of 
her reactions and her conversations with me. 

Mr. MCKENZIE. Mr. Oswald, have I or has anyone at any time coached or 
briefed you-and if you don’t understand what I mean by the word “coached” 
please tell me so-as to what you should testify here before this Commission, 
other than my cautioning you not to speculate or use conjecture? 

Mr. OSWALD. No, sir; you have not. 
Mr. MCKENZIE. Has anyone? 

Mr. OSWALD. No, sir; they have not. 
Mr. MCKENZIE. Have you told the Commission- 
Mr. JENNER. Excuse me-that anyone includes any member of the staff of this 

Commission? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. MCKENZIE. And likewise it includes, does it not, any member of the FBI, 

or the Secret Service or any other Federal agency? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. MCKENZIE. And the same would apply to any State agency of Texas? 
Mr. OSWALD. Sir, that would apply to anybody, no matter what his position 

with any government agency or individual. 
Mr. MCKENZIE. Now, have you told the Commission during the hearings here, 

since you have been testifying, only the facts as you knew them, or the facts 
as you know them now? 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. MCKENZIE. And have you expressed opinions or speculated only when the 

Commission or Mr. Jenner or myself have asked you to do so? 
Mr. OSWALD. Yes, sir, I have. 
Mr. MCKENZIE. Have you testified, Mr. Oswald, truthfully to the best of your 

recollection in each instance? 
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Mr. Oswann. Yes, sir, I have. 
Mr. MCKENZIE. And in the event you have inadvertently made any mistake on 

dates, addresses, or facts, do you now ask the Chairman’s permission to change 
your answer and correct any mistakes which you might have made in the event 
a mistake is at any time hereafter called to your attention? 

Mr. OSWALD. Yes, sir; I do so. 
Mr. DULLES. Well, could I supplement that ? In the event that you, yourself, 

find any mistakes-I think you said if it was called to his attention- 
Mr. MCKENZIE. Yes, sir. 
Mr. OSWALD. Yes, sir, I certainly will. 
Mr. DULLEB. May I just add here-1 hope that that will be looked over, the 

record will be looked over fairly promptly, so that we can make any corrections 
within a reasonable length of time. 

Mr. MOKENZIE. Yes, sir ; as soon as we receive it, Mr. Chairman, we will do so. 
Mr. JENNEB. May I say in that connection, Mr. McKenzie, if you could have 

him dictate that tape covering his memorandum, we can perhaps actually in- 
corporate that in the record, which you will receive. 

Mr. MCKENZIE. We cannot do it today, because we won’t get to Dallas until 
late this evening. And I am going to church tomorrow and teach Sunday school 
and be with my children. 

Mr. OSWALD. And I with mine, sir. 
Mr. MCKENZIE. I will make arrangements the first of the week to have it done. 
Mr. JENNEB. Send it to Mr. Rankin. 

Mr. MCKENZIE. I shall. 
Jf you receive from any source any further documentary information or any 

type of information which might be considered as evidence by this Commission, 
do you now ask the Commission’s approval and permission to deliver such docu- 
ments or information, if any, to the FBI, so that the information may be im- 
mediately forwarded to the Commission to assist in preparing its dnal report? 

Mr. OSWAI,D. Yes, sir ; I do. 

Mr. DULLES. Is that satisfactory to you, Mr. Jenner? 
Mr. JENNEB. Yes, sir. 
Mr. MCKENZIE. Likewise, do you authorize me to deliver any like information 

or documents which I may receive, discover or otherwise have in my possession 
to the same agencies for the same purpose? 

Mr. OSWALD. Yes, sir; I most certainly do. 
Mr. JENNER. Here, again, Mr. McKenzie, if anything is delivered, would you 

have it delivered to Mr. Rankin, rather than to me? 
Mr. MCKENZIE. Yes, sir. 
Have you ever applied for relief, unemployment compensation, or any other 

form of welfare aid? 
Mr. OSWALD. No, sir; I have not. 
Mr. MCKENZIE. And I refer there, sir, to both the Federal Government aid 

programs and likewise any aid program of the State of Texas or the State of 
Louisiana. 

Mr. OSWALD. That is correct-or any other State of the United States. 
Mr. MCKENZIE. I believe that you have previously testified to this, but I want 

to make it absolutely clear. 
Do YOU now believe that Lee Harvey Oswald was at any time an agent of any 

agency of the United States Government, from the time that he departed for 
Russia, until the day of his death on November 24, 12g2? 

Mr. OSWALD. I do not believe that he was an agent of any government. 
Mr. MCKENZIE. Prior to November 22, X36.3, did you know of any activities 

of Lee Harvey Oswald relative to the Fair Play for Cuba Committee or his 
arrest in New Orleans, La.? 

Mr. OSWALD. No, sir, I did not. 

Mr. MCKENZIE. Mr. Oswald, what has been your position insofar as the press 
is concerned, since the unfortunate and tragic happenings of November 22, I#321 

Mr. OSWALD. My position with any news media, whether it be the newspapers, 
magazines, television, et cetera, has been that-no comment, and the only com- 
ment I ever made to any of them, at a very early date, was that I would abide 
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by the decision of the Commission which is now known as the Warren 
Committee. 

Mr. MCKENZIE. Have you ever sought to elaborate or give any statement to 
the press at any time? 

Mr. OEWALD. No, sir; I have not. 
Mr. MCKENZIE. Do you recall any statements made by Marina N. Oswald 

expressing sympathy for President’s family? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I do. 
Mr. MCKENZIE. And if you will, state the source of your recollection and 

where the statement was made, and if she has ever made any statement to that 
effect to yourself. 

Mr. OSWALD. Yes, sir; she did make a statement directly to myself. To the 
best of my recollection, this was first done on Monday, November 25, 1963, at 
the Inn of the Six Flags, at Arlington, Tex., as Marina and myself observed the 
beginning of the funeral for the President of the United States. 

Mr. MCKENZIE. And was there anyone else present at that time? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; there were other people in the room. Whether or not 

they overheard our conversation, I do not know, sir. 
Mr. DULLES. You observed that on television, I gather? 
Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. MCKENZIE. Were there any Serret Service agents there at that time? 
Mr. OSWALD. Yes, sir. 
Mr. MCKENZIE. Were they in the room with you and Marina Oswald? 
Mr. OSWALD. Yes, sir: they were. 
Mr. MCKENZIE. And did they overhear any expressions of sympathy which 

she might have said? 
Mr. OSWALD. It is possible that they did, sir. 
Mr. MCKENZIE. Have you ever testified in a lawsuit or given a deposition 

before a court reporter prior to your appearance before this Commission? 
Mr. OSWALD. No, sir; I have not. 
Mr. MCKENZIE. Now, you have testified that you have not given any state- 

ments to the press other than the statement to the effect that you would abide 
with and he satisfied with the report of this Commission. 

Since arriving in Washingon, and since you have been sworn under oath before 
the Commission, have you given any statement to .the press, other than saying 
goodnight, or good afternoon, or good morning? 

Mr. OSWALD. I believe at one time I did say thank you. Other than that, sir, 
I have not. 

Mr. MCKENZIE. Now, have you read an article here in the New York Times 
of Saturday, February 22, 1964, on page 22 of the first section, entitled, “Russian 
training of Oswald hinted”? 

Mr. OSWALD. Yes, sir ; I have. 
Mr. MCKENZIE Do you know Mr. Anthony Lewis? 
Mr. OSWALD. No, sir ; I do not. 
Mr. MCKENZIE. All right, sir. 
Have you ever talked with Mr. Lewis? 
Mr. OSWALD. No, sir ; not to my knowledge. 
Mr. MCKENZIE. Now, you have testified this afternoon following our lunch 

break that you visited Lee Oswald in the Dallas County Jail. Do you recall 
that testimony-the testimony of just a few minutes ago? 

Mr. OSWALD. Yes, sir: I do. 
Mr. MCKENZIE. Have you previously testified to that before the Commission, 

to your recollection? 
Mr. OSWALD. To my recollection, I believe we at least touched on that during 

our first session on February 20, 1963. 
Mr. MCKENZIE. When you were in the jail-and I believe it is in the sixth 

floor of the Dallas County Jail-I mean the Dallas City Jail-talking with your 

brother, Lee Harvey Oswald, did you ask him at that time if he had committed 
the crime? 

Mr. OSWALD. Yes, sir; I had. 
Mr. MCKENZIE. You did ask him that question? 
Mr. OSWALD. Yes, sir; I did. 
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Mr. MCKENZIE. And what did he say? 

Mr. OSWALD. I put it to him as stated in my diary, sir. 

Mr. JENNER. Identify the page, please. 

Mr. OBWALD. On page 12, “I do not recall everything he said. I did try to 

point out to him that the evidence was overwhelming that he did kill Police 

Officer Tippit and possibly the President. To this he replied ‘do not form any 

opinion on the so-called evidence.’ ” 

Mr. JENNER. Is that all he said? He said nothing else? 

Mr. OSWALD. To that- 

Mr. JENNER. In response to you? 

Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. JENNER. At no time when you interviewed him over the telephone while 

you were in that-the sixth floor--did he affirmatively deny either that he 

had shot Officer Tippit or that he shot the President? 

Mr. OSWALD. He did not admit to anything whatsoever. 

Mr. JENNEX. Nor did he deny it affirmatively-other than the remark that 

you have recorded in your memorandum? 

Mr. OSWALD. That is correct, sir. 

Mr. MCKENZIE. In other words, Mr. Oswald, when you were talking there 

with your brother, in the city jail of Dallas, he did not deny that he had killed 

Officer Tippit, nor aid he deny that he had assassinated President Kennedy? 

Mr. OSWALD. He did not admit to anything, sir. 

Mr. MCKENZIE. And he didn’t deny anything? 

Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. MCKENZIE. Have you, or haven’t you told this Commission that you be- 

lieved a denial? 

Mr. JENNER. Excuse me, Mr. McKenzie, I don’t understand that question. 

Mr. MCKENZIE. It says in this article that he told the Commission that he 

believed the denial. 

Since there was no denial, there was nothing for you to believe. 

Mr. OSWALD. That is correct. 

Mr. JENNER. Up to this moment he has never testified as to that, to my 

recollection. 

Mr. MCKENZIE. That is correct. 

Again, based on the evidence that you have read or heard in newspaper 

articles, whether it be evidence or not, but based on everything that you have 

heard or read, you now believe that your brother, Lee Harvey Oswald, did kill 

Mr. Tippit and assassinated President Kennedy, is that correct? 

Mr. OSWALD. Purely on the circumstantial evidence that has been brought 

to my attention or that I have read. 

Mr. MCKENZIE. I believe that is all, Mr. Chairman. 

Mr. JENNER. May I ask one question? 

Mr. Oswald, until this afternoon, when you recalled orally here the circum- 

stances and the event of your discussion with your brother on the sixth floor 

of the Dallas-is that Dallas County? 

Mr. MCKENZIE. No ; it is Dallas City Jail. 

Mr. JENNER. Dallas City Jail-had I had any conversation with you at all 

on that subject? 

Mr. OSWALD. None that I recall, sir. 
Mr. JENNER. Thank you. 

Mr. MCKENZIE. That is all, Mr. Chairman. 
Mr. DULLES. That will then conrlucle the testimony of Mr. Robert Oswald, 

with the understanding that the Commission might later wish to recall him 

if any facts are adduced that would make that desirable. 

Mr. MCKENZIE. Mr. Dulles-is he now released from his oath to the Commis- 

sion, subject to recall and being resworn? 

Mr. DULLES. That is correct. 

Mr. JENNER. That is correct. That is my understanding. 

In any event, I so agree, Mr. Chairman. 

Mr. MCKENZIE. Thank you, sir. 

I would like to state to the Commission one further thing, Mr. Dulles, if I may. 

We very much appreciate, and by “we” I mean myself as counsel, and Mr. 
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Oswald as a witness, the manner in which the Commission and its counsel 
have conducted the interrogation of Mr. Oswald. We further appreciate the 
opportunity to be in Washington and to be heard, and hope that in some 
manner that we may assist in shedding some light that will assist this Commis- 
sion in making its final report, and that the true facts of this situation will be 
known to the President of the United States to use at his discretion. 

Mr. DULLES. Thank you very much, Mr. McKenzie. 
Mr. JENNER. May I ask one more question? 
Up until this afternoon when I questioned you, possibly there might have 

been a question this morning on the subject of any opinion which you might 
have held dealing with whether your brother did or did not participate in the 
shooting of Officer Tippit or the assassination of President Kennedy, had I had 
any conversation with you on that subject? 

Mr. OBWALD. Yes, sir; I believe you had. 
Mr. JENNER. When was that? 
Mr. OSWALD. I believe this was on the first session, during the first session 

on Wednesday, February 20, 1964. 
Mr. JENNER. Was it in this room? 
Mr. OBWALD. Yes, sir; it was. 
Mr. JENNEB. That is all I meant. I had no separate-no conversation with 

you on the subject other than as I might have put a question to you in the 
presence of the Commission. 

Mr. OSWALD. That is correct. 
Mr. JENNEB. Thank you. 
Mr. DULLES. And a part of the record. 
Mr. JEN~ER. And as part of the record ; yes, sir. 
Mr. DULLES. We will adjourn. 
(Whereupon, at 3 :49 p.m., the President’s Commission recessed.) 

. 

Thursday, February 07, 1964 

TESTIMONY OF JAMES HERBERT MARTIN 

The President’s Commission met 9% a.m. on February 27, 1964, at 299 
Maryland Avenue NE., Washington, D.C. 

Present were Chief Justice Earl Warren, Chairman; Senator John Sherman 
Cooper, Representative Hale Boggs, Representative Gerald R. Ford, and Allen 
W. Dulles, members. 

Also present were J. Lee Rankin, general counsel; Norman Redlich, assistant 
counsel; Paul W. Leech, counsel to James Herbert Martin; Charles Murray 
and Charles Rhyme, observers; and Dean Robert G. Storey, special counsel to 
the attorney general of Texas. 

The CHAIF~MAN. The Commission will be in order. 
Let the record show that Mr. Martin, first that Commissioners Dulles and 

Ford and I are present. 
Mr. Martin, the witness, is here with his lawyer; would you state your name 

for the record, please? 
Mr. LEECH. Paul Leech. 
The CHAIRMAN. Mr. Leech, I understand you are a partner of Mr. Thorne 

who was here representing Mrs. Oswald. 
Mr. LEECH. Yes, sir. 
The &AIRMAN. Gentlemen, I will just read an opening statement to you that 

we make for the record and for the benefit of the witness each time we convene. 
On November 29, 1963, President Lyndon B. Johnson issued Executive Order 

No. 11130 appointing a Commission “to ascertain, evaluate and report upon the 


